
e-mail: redakcja@amu.edu.pl
NR 9 (180) wrzesieñ 2008

¿ycie
UNIWERSYTECKIE

ISSN 1231- 8825 

UAM
z bliska 
i z daleka

UAM
z bliska 
i z daleka

¿ycie
UNIWERSYTECKIE



NASZ UNIWERSYTET

2 | ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  W R Z E S I E Ñ  2 0 0 8

Zmiana
warty

Profesorowie jubileuszowo uhonorowani

Zmiana
warty

FO
T.

 X
3 

M
A

RT
A

 D
ZI

O
N

EK



NASZ UNIWERSYTET WYDARZENIA

W R Z E S I E Ñ  2 0 0 8 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  | 3

• IX zwyczajne posiedzenie Senatu Akademickiego odby³o siê 28
sierpnia w Pawilonie Ekspozycyjno-Dydaktycznym Ogrodu Botani-
cznego UAM. Na wstêpie obrad odczytane zosta³o Wspomnie-
nie o zmar³ym w dniu 9 maja 2008 r. prof. dr. hab. Przemys³a-
wie Szlachetce, wieloletnim pracowniku Wydzia³u Fizyki.

W trakcie posiedzenia Senat wyrazi³ zgodê na utworzenie
Zak³adu Performatyki w Instytucie Kulturoznawstwa na
Wydziale Nauk Spo³ecznych. Ponadto ratyfikowana zosta³a
umowa zawarta pomiêdzy Uniwersytetem im. Adama Mic-
kiewicza w Poznaniu a: 

- Pañstwowym Narodowym Uniwersytetem Technicznym im.
K. I. Satpajewa w A³maty, Kazachstan,

- Wschodnio-Syberyjskim Pañstwowym Uniwersytetem Tech-
nologicznym w U³an-Ude, Federacja Rosyjska,

- Pañstwowym Uniwersytetem im. I. G. Pietrowskiego w
Brañsku w Rosji.

• XI Poznañski Festiwal Nauki i Sztuki bêdzie siê równie¿ odby-
wa³ na Wydziale Fizyki UAM  16 paŸdziernika w godzinach od
10.00 do 16.00. Imprezie towarzyszyæ bêdzie has³o: „Fizyka dla
wszystkich”. W trakcie wyk³adów, pokazów, projekcji i wystaw
m³odzie¿ bêdzie mia³a okazjê do rozmowy z uczonymi o
swoich zainteresowaniach naukowych. Zaplanowane zosta³y
m.in. pokaz najpiêkniejszych doœwiadczeñ fizycznych, wystawa
sprzêtu i unikalnej aparatury naukowej. 

• Studencko-doktoranckie Genderowe Ko³o Literaturoznawcze
dzia³aj¹ce przy Instytucie Filologii Polskiej UAM zaprasza na 
III Konferencjê Studencko-doktoranck¹ „Gender Metodologie -
Gender Interpretacje”, która bêdzie mia³a miejsce w dniach od
17 do 18 paŸdziernika w Ci¹¿eniu. Konferencja adresowana
jest do m³odych naukowców i studentów humanistyki.
Dodatkowe informacje na stronie: www.pkfem.pl

• Ogólnopolskie Sympozjum „Perspektywy wspó³czesnej fraze-
ologii polskiej” zosta³o zaplanowane na 27 paŸdziernika. 

W trakcie jednodniowej prezentacji referatów przedstawione
zostan¹ aktualne zagadnienia metodologiczne oraz perspekty-
wy badawcze polskiej frazeologii. W programie przewidziana
jest dyskusja z udzia³em studentów. Zainteresowani 
wiêcej informacji mog¹ uzyskaæ na stronie:
www.kjp.amu.edu.pl/pwfpinfo.html. Organizatorem Sym-
pozjum jest Instytut Filologii Polskiej UAM.

• Zak³ad Pedagogiki Szkolnej na Wydziale Studiów Eduka-
cyjnych organizuje w dniach 17-18 listopada Konferencjê
naukow¹ na temat: „Kapita³ spo³eczny w edukacji: teoretyczne,
empiryczne i praktyczne - konteksty”. 

„Kapita³ spo³eczny, choæ ró¿nie definiowany i charaktery-
zowany, jest uznan¹ kategori¹ pojêciow¹, przez pryzmat której
mo¿na dostrzec równie¿ w ogl¹dzie instytucji edukacyjnych
wiele istotnych faktów i zrozumieæ istniej¹ce miêdzy nimi
zwi¹zki i zale¿noœci. O tym chcemy rozmawiaæ podczas naszej
konferencji” - pisz¹ w zaproszeniu organizatorzy. Wœród
zaproszonych znajd¹ siê m.in. prof. zw. Zbigniew Kwieciñski,
prof. zw. Kazimierz Przyszczypkowski, dr Maria Theiss, dr Cezary
Trutkowski, prof. zw. Marek Zió³kowski. 

• Wydzia³ Fizyki UAM, Instytut Filozofii UAM i Pracownia Pytañ
Granicznych UAM oraz Sekcja Filozofii Przyrody Polskiego
Towarzystwa Filozoficznego i Poznañskiego Oddzia³u Polskiego
Towarzystwa Fizycznego zapraszaj¹ na konferencjê pt.
„Redukcjonizm Fizyczny”, która zosta³a zaplanowana na 21 
i 22 listopada w Auli Wydzia³u Fizyki UAM. Wyst¹pienia konfere-
ncyjne zgrupowane bêd¹ w bloki tematyczne; oto ich wstêpna
propozycja: metodologiczna refleksja nad nauk¹ - o istocie
redukcjonizmu, jednoœæ i swoistoœæ dyscyplin przyrodniczych -
o zanikaniu granic miêdzy fizyk¹ a astronomi¹, chemi¹ 
i geologi¹, fizykalizacja nauk o organizmach ¿ywych - o swois-
toœci biologii, medycyny i psychologii, fizyka w naukach
stosowanych - o fizycznoœci techniki i technicznoœci fizyki, fizy-
ka spo³eczna - o próbach nowego opisu zjawisk spo³ecznych.
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Szko³a z jednej strony by³a kontynuacj¹ spotkania studentów pol-
skich (UAM) i rosyjskich (IGU), które mia³o miejsce w dniach 
10 - 23 lipca 2006 r. w Poznaniu, z drugiej zaœ stanowi³a pierwsz¹

czêœæ dwuetapowego projektu zaplanowanego na lata 2008 i 2009.
Czêœæ druga odbêdzie siê w dwóch ostatnich tygodniach sierpnia 2009
r. w oœrodku konferencyjnym Pañstwowego Uniwersytetu w Irkucku
nad jeziorem Bajka³.

W Szkole uczestniczy³o 32 studentów polskich i rosyjskich, a jej pro-
gram zosta³ przygotowany przez grupê pracowników nauki, w sk³ad
której wchodzili prof. dr hab. Leopold Moskwa (koordynator umowy o
wspó³pracy ze strony UAM), Zastêpca dyrektora Instytutu Prawa Oleg
Kosinskij (koordynator umowy o wspó³pracy ze strony IGU), dr Jacek
Wiewiorowski i dr Aleksandr Koysin. Nad stron¹ logistyczn¹ przedsiêw-
ziêcia czuwa³y: Specjalista w DPMiWzZ UAM mgr Magdalena Raszeja-
Domañska oraz Kierownik Programów Miêdzynarodowych i Grantów
IGU Nina Bu³anowa. Kierownictwo ogólne sprawowa³ prof. dr hab.
Leopold Moskwa.

Program Szko³y obejmowa³ dwa etapy. Pierwszy z nich by³ reali-
zowany w Domu Pracy Twórczej i Wypoczynku w Obrzycku w dniach
20 - 27 lipca 2008 r. Ta czêœæ Szko³y zosta³a pomyœlana w sposób
nastêpuj¹cy: ka¿dego dnia wybitni znawcy przedmiotu (z regu³y pra-
cownicy nauki UAM i IGU) prezentowali godzinne referaty poœwiêcone
problematyce unijnej, nastêpnie zaœ mia³y miejsce 20-25 minutowe
wyst¹pienia studentów zwi¹zane tematycznie z referatami g³ównych
wyk³adowców; ka¿dorazowo ostatnim punktem obrad by³a dyskusja.
W kolejnych dniach z g³ównymi referatami wyst¹pili: w dniu 21 lipca -
prof. dr hab. Kazimierz Ilski (Jednoœæ europejska jako idea historyczna) i
dr Aleksandr Koysin (Strategia Unii Europejskiej w stosunkach z Rosj¹);
w dniu 22 lipca - dr Maciej Mataczyñski (Problem realizacji swobody
przep³ywu kapita³u pomiêdzy Uni¹ Europejsk¹ a Rosj¹) i goœæ specjalny
Szko³y profesor Uniwersytetu Sorbona Ludwik Stomma (Stosunki Rosja-
Francja a stosunki Rosja - Polska); w dniu 23 lipca - prof. dr hab. Hubert
Ko³ecki (Miêdzynarodowa wspó³praca krajowych organów œcigania i
wymiaru sprawiedliwoœci w sprawach karnych w ramach Unii Europe-
jskiej); w dniu 25 lipca - prof. dr hab. Roman Wieruszewski (Karta Praw
Podstawowych Unii Europejskiej); w dniu 26 lipca - prof. dr hab. Woj-

ciech Dajczak (Model Boloñski wy¿szych studiów i dyskusja nad studia-
mi prawniczymi w krajach europejskich) i Inna Fomina (Relacje miêdzy
Federacj¹ Rosyjsk¹ i Uni¹ Europejsk¹ - perspektywy i problemy). Obok
programu stricte naukowego w Obrzycku by³ tak¿e realizowany bogaty
program integracyjny. W szczególnoœci sk³ada³y siê na niego: zabawy
zapoznawcze - tzw. ice breaking, grill, spotkania przy ognisku, zabawy
sportowe, pokazy filmów polskich i rosyjskich, zawody dru¿yn
mieszanych paintball'a, sp³yw kajakowy na trasie Obrzycko - Sieraków,
dyskusje w ramach tzw. kawiarenki naukowej i dyskoteki z karaoke.
Ka¿dego te¿ wieczora prowadzone by³y (z zasady do póŸnych godzin)
„szczere Polaków i Rosjan (braci S³owian) nocne rozmowy”. 

Drugi etap Szko³y (28 lipca - 2 sierpnia 2008 r.) mia³ przede wszys-
tkim charakter integracyjno-poznawczy. Obejmowa³ on m.in.: w dniu
28 lipca - wizytê na Wydziale Fizyki (tu spotkanie z Prodziekanem dr.
hab. P. Tomczakiem, prof. dr. hab. R. Makarewiczem i prof. dr. hab. W.
Nawrocikiem) i Wydziale Biologii, z³o¿enie kwiatów na grobach
¿o³nierzy rosyjskich i polskich na Cytadeli oraz zwiedzanie Poznania; w
dniu 29 lipca - wycieczkê Szlakiem Piastowskim obejmuj¹c¹ Ostrów
Tumski (tu wyk³ad prof. dr hab. H. Kóèka-Krenz  Poznañ - Lednica-
Gniezno - trzy pierwsze oœrodki w³adzy), Ostrów Lednicki, Skansen w
Lednogórze i Kolegium Europejskie w GnieŸnie, a tak¿e zwiedzanie tego
ostatniego miasta; w dniu 30 lipca - wycieczkê do Berlina; w dniu 31
lipca - wycieczkê do trzech wielkopolskich siedzib szlacheckich, tj. dworu
w Koszutach, zamku w Kórniku i pa³acu w Rogalinie. W dniu 1 sierpnia
odby³o siê wielogodzinne, wieczorne spotkanie po¿egnalne w Ogrodzie
Botanicznym. Niezale¿nie od zaplanowanych (powy¿szych) przedsiê-
wziêæ studenci polscy i rosyjscy realizowali tak¿e swój w³asny integra-
cyjny program nieformalny (wspólne wizyty w pubach, w dyskotekach,
w kinach, zwiedzanie miasta i okolic itd.).

Program Szko³y uœwietnili swoim udzia³em przedstawiciele w³adz
UAM. I tak, jej uroczystego otwarcia dokonali prorektor ds. nauki i
wspó³pracy miêdzynarodowej prof. dr hab. M. Krêglewski, prodziekan
Wydzia³u Prawa i Administracji prof. dr hab. J. Romul i nowowybrany
Dziekan Wydzia³u Prawa i Administracji prof. dr hab. T. Soko³owski.
Uwieñczeniem Szko³y by³o spotkanie jej uczestników z JM Rektorem
UAM prof. dr. hab. S. Lorencem (uczestniczy³ tak¿e prorektor ds. stu-
denckich prof. dr hab. K. Przyszczypkowski). W trakcie spotkania stu-
denci otrzymali z r¹k Rektora formalne certyfikaty ukoñczenia Szko³y.
Zarówno w otwarciu obrad, jak te¿ w spotkaniu z rektorem wzi¹³ udzia³
- jako goœæ honorowy - Konsul Generalny Federacji Rosyjskiej w Pozna-
niu W. Kuzniecow. 

Polsko-Rosyjska Szko³a Letnia zosta³a dostrze¿ona w mediach. W
wywiadzie udzielonym tygodnikowi Przegl¹d (nr 33 z 17 sierpnia 2008
r.) prof. L. Stomma powiedzia³ m.in. „Niedawno (…) by³em pod Poz-
naniem na warsztatach urz¹dzonych przez Uniwersytet Adama Mic-
kiewicza. Tam (…) m³odzie¿ polska i rosyjska wspólnie bawi³a siê, jad³a
obiadki, dyskutowa³a i mówi³a o wszystkich trudnych sprawach polsko-
rosyjskich. To jest kapitalna praca organiczna. (…) By³o to nies³ychanie
pocieszaj¹ce, gdy patrzy³o siê na m³odzie¿, która naprawdê nie s³ucha
ju¿ tej propagandy antyrosyjskiej i która chce znaleŸæ modus vivendi na
swój wymiar. W tym widzê nadziejê”.

Prof. UAM dr hab. Leopold Moskwa 

Polsko-Rosyjska Szko³a Letnia
W dniach 20 lipca - 2 sierpnia 2008 r. odby³a siê Polsko-Rosyjska Letnia
Szko³a Prawno-Humanistyczna nt. Unia Europejska - cz³onkostwo Polski,
partnerstwo Rosji, zrealizowana jako jedno z przedsiêwziêæ naukowych 
w ramach umowy o wspó³pracy miêdzy Uniwersytetem im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu i Pañstwowym Uniwersytetem w Irkucku (IGU).
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Organizatorem zbiórki przeprowad-
zonej w dniach 16-19.05.2007 roku
by³a Fundacja na Rzecz Studentów i

Absolwentów Uniwersytetu im. Adama Mick-
iewicza z siedzib¹ w Poznaniu. Celem zbiórki
by³o zebranie pieniêdzy potrzebnych na lecze-
nie dla studentki UAM, u której zdiagno-
zowano ziarnicê z³oœliw¹ oraz dla absolwentki
AWF chorej na bia³aczkê. Na pomys³ wpadli
przyjaciele chorych dziewczyn, a Fundacja

pozwoli³a na przeprowadzenie akcji podczas
Juwenaliów 2007. Okaza³o siê, ¿e to bardzo
dobre miejsce, poniewa¿ w ci¹gu czterech dni
zebrano ³¹cznie: 3000,05 z³otych. Wolontar-
iuszy zaskoczy³a niesamowita reakcja studen-
tów oraz mieszkañców Poznania, którzy po
us³yszeniu komunikatu ze sceny o celu zbiórki,
chêtnie wrzucali do puszek z³otówki. Zebrane
pieni¹dze przekazano chorym, a studentka
UAM tak mówi o pomocy, jak¹ otrzyma³a: 

- Wsparcie finansowe przekazane przez stu-
dentów sta³o siê czêœci¹ œrodków, jakie mu-
sia³am przeznaczyæ na operacjê zaatakowanej
przez nowotwór trzustki. Dopiero po zabiegu
mog³am kontynuowaæ leczenie chemiote-
rapi¹. Dziœ nadal walczê, choæ nie jest to ³atwe.

Wszystkim ofiarodawcom serdecznie
dziêkujemy!

M³odzie¿ akademicka oraz pracownicy
Instytutu Filologii Rosyjskiej UAM
podjêli siê inicjatywy zorganizowa-

nia po raz pierwszy w naszym mieœcie imprezy
kulturalnej, której nadano nazwê: Poznañskie
Dni Kultury Wschodnios³owiañskiej „MiMoKi
2008” (MiMoKi - Miñsk, Moskwa, Kijów).

Od d³u¿szego ju¿ czasu w programach
ró¿norodnych imprez artystycznych i kultural-
nych, które odbywaj¹ siê w Poznaniu, dawa³
siê odczuæ brak przedsiêwziêæ zwi¹zanych z
prezentacj¹ wspania³ego œwiata kultury i sztu-
ki naszych wschodnich s¹siadów. Uznaliœmy
zatem, ¿e nadszed³ czas zapoznania

mieszkañców Poznania z fragmentem historii i
wspó³czesnoœci kultury wschodnio-
s³owiañskiej.

Projekt opracowany przez m³odzie¿ jest
bardzo ró¿norodny i zyska³ aprobatê oraz
wsparcie finansowe Marsza³ka Województwa
Wielkopolskiego oraz JM Rektora UAM.
Honorowy patronat nad Dniami objêli
Marsza³ek Województwa Wielkopolskiego,
Konsulat Generalny Federacji Rosyjskiej w Poz-
naniu, Ambasada Ukrainy w RP oraz Konsulat
Honorowy Ukrainy w Poznaniu. Patronami
medialnymi przedsiêwziêcia zostali: TVP Poz-
nañ, Radio „Merkury”, „Rosyjski Kurier

Warszawski” i „Polsko-Ukraiñski Magazyn
Internetowy”.

„MiMoKi 2008” to 10 dni (od 21 do 30
listopada br.) wyk³adów, filmów, przedstawieñ
teatralnych, koncertów, konkursów (m.in.
fotograficzny!), wystaw i spotkañ przygo-
towanych przez studentów poznañskiej rusy-
cystyki i ich przyjació³ z Polski i z zagranicy.

Program i informacje o Poznañskich Dniach
Kultury Wschodnios³owiañskiej „MiMoKi
2008” znaleŸæ mo¿na ju¿ teraz na stronie
internetowej: www.mimoki.pl

W
poniedzia³ek 25 sierpnia
br. Rektor UAM, prof. dr
hab. Stanis³aw Lorenc
oraz Kanclerz UAM, mgr
Stanis³aw Wachowiak

przekazali na rêce Sekretarza Generalnego
Poznañskiego Towarzystwa Przyjació³ Nauk
prof. dr. hab. Lecha Torliñskiego obraz przed-
stawiaj¹cy Heliodora Œwiêcickiego, prezesa
Towarzystwa w latach 1915-1923, lekarza,
spo³ecznika, wspó³za³o¿yciela i pierwszego
rektora odrodzonego po latach zaborów Uni-
wersytetu Poznañskiego, cz³onka Dyrekcji
Towarzystwa Pomocy Naukowej im. K.
Marcinkowskiego. Obraz jest kopi¹ dzie³a
Józefa Czarneckiego z 1920 roku 
i namalowany zosta³ przez Piotra Wojtyrê.

Marta Dzionek 

Z kultur¹ wschodnich s¹siadów 

Dziêki Juwenaliom – wsparcie dla kole¿anki

Przekazanie obrazu 
przedstawiaj¹cego
Heliodora Œwiêcickiego
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WYDAWNICTWO NAUKOWE Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza

61-734 Poznañ, ul. Feliksa Nowowiejskiego 55 | tel. (0-61) 829-39-85, fax (0-61) 829-29-80
e-mail: press@amu.edu.pl | www.press.amu.edu.pl

Zaprasza na XII POZNAÑSKIE DNI KSI¥¯KI NAUKOWEJ
9-11 paŸdziernika 2008 r.

Patronat honorowy: Minister Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego

Uroczyste otwarcie: 9 paŸdziernika, godz.12.oo, Hol Collegium Maius 

Miejsce Targów: Collegium Maius UAM, Poznañ, ul. Fredry 10

Ekspozycja czynna:             
9 X (czwartek) godz. 12.00 - 18.00

10 X (pi¹tek) godz. 10.00 - 18.00
11 X (sobota) godz. 10.00 - 16.00

Targi organizujemy przy wspó³pracy z Polskim Towarzystwem Wydawców Ksi¹¿ek 
oraz Stowarzyszeniem Wydawców Szkó³ Wy¿szych.
Imprezie patronuje JM Rektor Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza.

Patronat medialny: Biblioteka Analiz - Magazyn Literacki „Ksi¹¿ki”, Forum Akademickie, „Polska
G³os Wielkopolski”, Instytut Ksi¹¿ki, Notes Wydawniczy, Polski Instytut Sztuki Filmowej, Portal 
Ksiêgarski ksiazka.net.pl, „Poznañski Informator Kulturalny, Sportowy i Turystyczny IKS”, PTWK,
Radio „Merkury”, Portal rynek ksia¿ki.pl, SWSW, TVP3, „Wydawca”.

POZNAÑSKIE DNI KSI¥¯KI NAUKOWEJ gromadz¹ liczne grono wydawców ksi¹¿ek naukowych,
popularnonaukowych, medycznych, ekonomicznych, muzycznych; wydawców akademickich 
oferuj¹cych monografie, podrêczniki, s³owniki, encyklopedie, atlasy oraz wydawnictwa artystyczne,
albumy, eseistykê i literaturê piêkn¹. 

Wydawcy prowadz¹ promocyjn¹ sprzeda¿ ksi¹¿ek na stoiskach.

Program targów i aktualna OFERTA PROMOCYJNA Wystawców na: www.press.amu.edu.pl.

Targom towarzysz¹ dwa konkursy: 
1) Konkurs na Najlepsz¹ Ksi¹¿kê Akademick¹ (Nagrod¹ jest Puchar Ministra Nauki i Szkolnictwa

Wy¿szego), 
2) Konkurs SWSW (Nagroda Ks. Edwarda Pude³ko) oraz konferencja „Forum Wydawców”, 

seminarium i dyskusja „Integracja osób niepe³nosprawnych z wykorzystaniem biblioterapii”, 
promocje i spotkania autorskie. 

Polecamy nowe ksi¹¿ki z ca³ej Polski. 

WSTÊP BEZP£ATNY!

Collegium Maius, Poznañ, ul.Fredry 10, Targi w dn. 9-10-11 paŸdziernika 2008 roku

ZAPRASZAMY DO ODWIEDZENIA EKSPOZYCJI!

Komitet Organizacyjny Poznañskich Dni Ksi¹¿ki Naukowej
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Utworzenie nowego, miêdzyuczelnianego
kierunku studiów techniczne zastosowania
Internetu jest pok³osiem umowy podpisanej w

kwietniu 2007 roku pomiêdzy UAM, AE, UM, PP 
i amerykañskim koncernem Telcordia. Na jej mocy real-
izowany bêdzie wspólny program badawczy, pozwala-
j¹cy opracowywaæ i komercjalizowaæ nowe zastosowa-
nia technologii informacyjnych i komunikacyjnych. Tel-
cordia jest aktualnie najwiêksz¹ na œwiecie firm¹,
tworz¹c¹ oprogramowanie dla sektora telekomunika-
cyjnego, a swój pierwszy w Europie oœrodek badawczy
otworzy³a w³aœnie na Wydziale Fizyki UAM. - Jest to
du¿e wyró¿nienie dla uczelni, a przed Wydzia³em Fizy-
ki otwiera nowe mo¿liwoœci uczestniczenia w szerokiej
gamie projektów przygotowanych przez UE - pod-
kreœla³ w rozmowie z nami dziekan Wydzia³u Fizyki,
prof. Ryszard Naskrêcki. - Dotyczy to zw³aszcza pro-
gramów operacyjnych i celowych (na przyk³ad Platfor-
ma Technologiczna), w których dotychczas, bez udzia-
³u partnera biznesowego, uczelnia nie mog³a uczest-
niczyæ.

Istotnym efektem tej umowy bêdzie wspomniany
wy¿ej unikatowy kierunek studiów techniczne zas-
tosowania Internetu. Interdyscyplinarnoœæ tego
kierunku zapewniaæ bêd¹ wyk³adowcy, rekrutuj¹cy siê
z trzech poznañskich uczelni: Wydzia³u Informatyki i
Gospodarki Elektronicznej Akademii Ekonomicznej,
Wydzia³u Elektroniki i Telekomunikacji Politechniki Poz-
nañskiej oraz Wydzia³u Fizyki UAM. Pierwszy nabór
nast¹pi w przysz³ym roku akademickim. Na studiach
drugiego stopnia studenci bêd¹ mieli okazjê zg³êbiaæ
obszary wiedzy z pogranicza nauki, techniki i biznesu.
Bêd¹ to tematyka zwi¹zana z sensorami i czujnikami,

transmisj¹ i przetwarzaniem danych, ale tak¿e umiejêt-
noœci wprowadzenia uzyskanych innowacyjnych
rozwi¹zañ na rynek. Istotnym elementem tych studiów
bêdzie udzia³ partnera biznesowego, czyli Telcordii.
Dziêki temu studenci bêd¹ mieli okazjê nie tylko
pog³êbiaæ swoj¹ wiedzê poprzez praktyki i wspó³pracê
ze specjalistami swoich dziedzin, ale tak¿e za ich
poœrednictwem bêd¹ mogli poznawaæ ogólne ten-
dencje rozwojowe na rynku amerykañskim i azjaty-
ckim.  

Celem studiów bêdzie wykszta³cenie specjalistów w
zakresie przysz³oœciowych zastosowañ Internetu.
Tematyka zajêæ koncentrowaæ siê bêdzie g³ównie
wokó³ dwóch zagadnieñ: ciche przetwarzanie danych
(ang. calm computing) oraz Internet rzeczy (Internet of
thing). Poniewa¿ studenci bêd¹ rekrutowaæ siê z trzech
ró¿nych uczelni (uniwersytetu, politechniki i akademii
ekonomicznej), w zale¿noœci od swoich zainteresowañ
i potrzeb bêd¹ mogli sami kszta³towaæ profil swoich
studiów poprzez samodzielny dobór wiêkszoœci przed-
miotów. 

Utworzenie tego kierunku jest odpowiedzi¹ na
ogólne tendencje w rozwoju Internetu, koncentruj¹ce
siê wokó³ wyposa¿ania przedmiotów codziennego
u¿ytku w mo¿liwoœæ pobierania danych z otoczenia i
ich przetwarzania, a nastêpnie komunikowania siê i
nawi¹zywania wspó³pracy poprzez sieæ. S¹ to, np.
„inteligentne” budynki, rozproszony monitoring,
wirtualne laboratorium czy w koñcu inteligentna
autostrada, która bêdzie przekazywaæ swoim
u¿ytkownikom informacje dotycz¹ce natê¿enia ruchu,
kolizji i innych utrudnieñ. Magdalena Zió³ek

Internet na us³ugach techniki 

Inteligentne budynki, lodówka, która za pomoc¹ Internetu ¿¹da 
uzupe³nienia swojej zawartoœci, autostrada, która steruje natê¿eniem
ruchu - takimi problemami od przysz³ego roku akademickiego zajm¹
siê studenci nowego kierunku studiów, oferowanego przez wydzia³y
trzech najwiêkszych poznañskich uczelni. 

Nowy miêdzyuczelniany
kierunek studiów
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••Panie Profesorze, ju¿ uspokaja siê naturalne zamieszanie zwi¹zane 
z reformami na Uniwersytecie, zmianami gabinetów, s³owem, 
z zewnêtrznymi oznakami obejmowania nowej kadencji przez nowe
w³adze. Ju¿ te¿ nied³ugo zabrzmi¹ i wnet ucichn¹ dŸwiêki „Gaudea-
mus...”. Zacznie siê rektorska codziennoœæ. U Pana od czego siê
zacznie? 
Od podstaw materialnych, czyli od porz¹dkowania spraw zwi¹zanych 

z uniwersyteckimi finansami. 

••To zabrzmia³o jak zapowiedŸ wielkiego porz¹dkowania? 
Nie, myœlê tu o pewnych niezbêdnych korektach bud¿etowych, uwzglêd-

niaj¹cych nowe realia i wykonanie planu do dnia 31 sierpnia tego roku, 
a tak¿e o przygotowaniu nowego bud¿etu na 2009 rok. Chcemy, jak to
zosta³o uzgodnione z ustêpuj¹cym rektorem Stanis³awem Lorencem,
rozliczyæ to, co zrobiono do sierpnia i zaplanowaæ dzia³ania finansowe do
koñca roku, a tak¿e dalej. Musimy wiedzieæ, na czym stoimy. 

••Takie bilansowanie jest nie³atwym zadaniem. S³ychaæ opinie, ¿e do Uni-
wersytetu p³ynie wielki strumieñ pieniêdzy. Zderza siê to z codziennoœ-
ci¹, która pokazuje, ¿e nie brak problemów zwi¹zanych z finan-
sowaniem wszystkich typów dzia³alnoœci uczelni. 
Nie wszystko zale¿y od Uniwersytetu. S¹ pewne wydatki sta³e, na których

poziom nie mamy wp³ywu, które podlegaæ mog¹ obni¿eniu w wyniku racjon-
alnego wydatkowania. Podobnie rzecz ma siê z dochodami. Tak wiêc drugim
wa¿nym krokiem w moim pojêciu jest podjêcie dzia³añ, które pozwol¹ zmoty-
wowaæ spo³ecznoœæ uniwersyteck¹. W tym celu powo³any jest prorektor z
nowym zakresem obowi¹zków oraz nowe dzia³y administracji, by œrodki
zewnêtrzne, które sp³ywaj¹ do uczelni znacznie powiêkszyæ. To kolejne priory-
tetowe zadanie zwi¹zane z uczelni¹. 

••Czy jest to zadanie tylko dla prorektorów i w³adz... 
Oczywiœcie, ¿eby jego wykonanie by³o mo¿liwe, musimy podj¹æ kolejny

wa¿ny krok: mobilizowaæ spo³ecznoœæ naszego Uniwersytetu do
wspó³zarz¹dzania Uniwersytetem, do wspó³odpowiedzialnoœci. Myœlê tu o
aktywizacji Komisji Senackich, Samorz¹dów Studenckiego i Doktoranckiego,
o Komisjach Rektorskich. Chcia³bym, aby poczucie odpowiedzialnoœci za
Uniwersytet nie dotyczy³o tylko rektora, ¿eby za Uniwersytet odpowiadali,
oczywiœcie w ró¿nym zakresie, wszyscy, na ró¿nych szczeblach. 

••To wymaga o¿ywionych kontaktów rektora czy szerzej w³adz rek-
torskich ze spo³ecznoœci¹ akademick¹. 
Tak, dlatego przygotowujemy i zamierzamy z gremiami uniwersyteckimi

wypracowaæ dokument Strategii rozwoju UAM na lata 2009-2012, dok³ad-
nie zapoznaæ z ni¹ spo³ecznoœæ, poznaæ jej opiniê. To prawda, ¿e ostateczne
decyzje podejmuje rektor, jednak¿e chcê, aby robi¹c to, mia³ jak najszersz¹,
p³yn¹c¹ od spo³ecznoœci akademickiej wiedzê. Do zaktywizowania
œrodowiska chcia³bym te¿ wykorzystaæ now¹ politykê narzutów na UAM,
która czêœæ œrodków ma pozostawiaæ w gestii wydzia³ów, tak, aby mo¿liwe
by³y tu wspieranie pewnych badañ, a tak¿e bardziej elastyczna polityka doty-
cz¹ca p³ac 

••Takie dzia³ania zwykle budz¹ emocje... 

Chcê jednak, ¿eby Uniwersytet promowa³ zasadê: nie wszystkim po
równo - najwiêcej najlepszym. Uczelnia i nauka, aby siê rozwijaæ, tak musi
dzia³aæ. 

••Obejmuj¹c rz¹dy, trzeba sobie zadaæ pytanie, ile w ich sprawowaniu
ma byæ kontynuacji, ile innowacji. Pan ju¿ sobie odpowiedzia³? 
Tak. Bêdê siê stara³ twórczo kontynuowaæ to, co dobre, w tym równie¿

starania na rzecz rewaloryzacji finansowej wieloletniego programu inwesty-
cyjnego UAM oraz racjonalizowanie tego programu. 

••Co oznacza rewaloryzacja finansowa na UAM? 
Œrodki, które przyznano nam na realizacjê programu wieloletniego staj¹

siê niewystarczaj¹ce na ukoñczenie zaplanowanych zadañ z naturalnych
powodów takich jak: ruchy cen, inflacja itp. Dzia³ania inwestycyjne ju¿ pod-
jêto. Musz¹ wiêc byæ ukoñczone. Trzeba zatem zabiegaæ o dostosowanie
finansowe planów do zmienionych warunków. To wymaga rewaloryzacji
przyznanych przed laty kwot pieniêdzy. Zamierzamy w tej sprawie wspólnie
dzia³aæ z Uniwersytetem Jagielloñskim, który znalaz³ siê w podobnej sytuacji.
Tak wiêc wzajemnie siê wspieraj¹c, nie konkuruj¹c, zamierzamy dzia³aæ na
rzecz rewaloryzacji. 

••Panie Rektorze, czy studenci odczuj¹ zmianê w³adz uczelni? 
Nie s¹dzê, ¿eby to nast¹pi³o od zaraz. Studenci w trakcie roku akademick-

iego poznaj¹ dzia³ania nowych prorektorów. Wykorzystuj¹c doœwiadczenia
naszych poprzedników, przeorganizowaliœmy podzia³ kompetencji miêdzy
prorektorami, tak, aby wspó³dzia³anie by³o bardziej zharmonizowane. 

••Na co konkretnie mog¹ liczyæ studenci? 
Na œcis³y kontakt mailowy na linii student - dziekanat - student, co z

pewnoœci¹ u³atwi porozumiewanie siê i sprawi, ¿e student nie bêdzie czu³ siê
jak petent, czekaj¹c w kolejce do dziekanatu. Nast¹pi te¿ uaktualnienie regu-
laminu studiów, wdro¿enie nauki jêzyka angielskiego (dla chêtnych) przez
ca³e studia, a tak¿e wiêksze „usportowienie” braci studenckiej. Planujemy te¿
opracowanie i wdro¿enie wewnêtrznego systemu jakoœci kszta³cenia. Gdy to
siê powiedzie, bêdziemy mogli precyzyjnie okreœliæ, kogo kszta³cimy, jak ksz-
ta³cimy i jak wygl¹da to na tle innych krajowych i zagranicznych uczelni 

••Kolejne pytanie o kontakt uczelni z miastem, z regionem? 
Zwi¹zki te bêd¹ lepsze i skuteczniejsze, jeœli ca³e œrodowisko akademickie

Poznania w najwa¿niejszych sprawach bêdzie podejmowaæ wspólne dzia³a-
nia. Takie doœwiadczenia s¹, a praca Kolegium Rektorów Miasta Poznania,
którego kierowaniem bêdê siê zajmowa³, temu sprzyja. Bêdziemy wiêc zaw-
ieraæ umowy strategiczne z w³adzami miasta i regionu. Nale¿y uœwiadomiæ
w³adzom regionu, co uczelnie mog¹ mu zaoferowaæ, czego zaœ one same
w tym obszarze potrzebuj¹. Przydatnym w tym wspó³dzia³aniu powinno byæ
Stowarzyszenie Absolwentów UAM. Przyk³adami wspó³pracy mog¹ byæ
oferty kszta³cenia ustawicznego dla mieszkañców, wyk³ady otwarte, szerok-
ie udostêpnianie poznaniakom obiektów uniwersyteckich - to z naszej
strony. Miasto i region natomiast mog¹ m.in. wspieraæ sta¿e studenckie,
fundowaæ stypendia, a tak¿e prowadziæ politykê umo¿liwiaj¹c¹ szybszy
rozwój uczelni poznañskich.

Dziêkujê za rozmowê

Czas na pierwszy krok
Z prof. dr. hab. Bronis³awem Marciniakiem, 

nowo wybranym rektorem UAM
rozmawia Jolanta Lenartowicz 
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C
ztery wa¿ne elementy tej strategii by³y zawarte w
moim programie wyborczym - powiedzia³ Rektor
UAM, prof. Bronis³aw Marciniak: to badania
na œwiatowym poziomie, nowoczesna dydaktyka,
wdro¿enie wyników badañ do praktyki gospodar-

czej i zintegrowanie œrodowiska uczonych. Jak przekuæ te wyty-
czne na realne zadania? To jest w³aœnie strategia, czyli teoria i
praktyka przygotowania i prowadzenia wielkich operacji wojen-
nych, tu prze³o¿ona na dzia³alnoœæ Uniwersytetu.

Prof. Marciniak zebra³ wokó³ siebie zespó³, z którym ma tê
strategiê wstêpnie przygotowaæ: to asystentka rektora Natalia
Chromiñska (bra³a udzia³ w pisaniu Strategii Akademickiej i
Naukowej Poznania z wykorzystaniem analizy SWOT), prorek-
tor ds. kadry i rozwoju, prof. Andrzej Lesicki oraz prorektor ds.
programów europejskich i wspó³pracy z gospodark¹, prof.
Jacek Guliñski (wspó³tworzy³ regionaln¹ strategiê innowa-
cyjnoœci i strategiê rozwoju regionu).

- Najpierw przygotowaliœmy wstêpn¹ analizê strategiczn¹
SWOT - mówi prof. A. Lesicki - która w sposób obiektywny
pokazuje s³abe i silne strony Uniwersytetu, ale tak¿e szanse i
zagro¿enia, z którymi uczelnia mo¿e siê zetkn¹æ. SWOT to
jedna z najbardziej klasycznych metod porz¹dkowania infor-
macji, wykorzystywana w zarz¹dzaniu. S - to Strengths (mocne
strony), W - Weaknesses (s³abe strony), O - Opportunities
(szanse), T - Threats (zagro¿enia).

- Na podstawie tego dokumentu wyznaczymy kilka
najwa¿niejszych celów strategicznych i operacyjnych - dodaje
prof. Jacek Guliñski - i dzia³ania, ale nie ogólnikowo, tylko
konkretnie: kto i co robi, w jakim terminie i z jakiego Ÿród³a
finansowania. Nasz dokument chcemy poddaæ szerokiej
dyskusji ca³ej spo³ecznoœci akademickiej. Oczywiœcie, odbywaæ

siê bêd¹ ró¿nego rodzaju spotkania, ale tak¿e bêdzie otwarte
forum internetowe, gdzie ka¿dy bêdzie móg³ siê wypowiadaæ.
Internet œwietnie siê sprawdzi³ w kampanii wyborczej. Po
dyskusji bêdzie pora na poprawki i dodatkowe ustalenia, a
wreszcie - i liczymy, ¿e stanie siê to do kwietnia przysz³ego roku
- strategia trafi do Senatu i jeœli zostanie zatwierdzona, stanie siê
oficjalnym, strategicznym dokumentem uczelni na lata 2009-
2012. Jeszcze we wrzeœniu br. powstanie tak¿e Komisja Rek-
torska, której przewodniczyæ bêdzie prof. Andrzej Lesicki.
Komisja bêdzie na bie¿¹co monitorowaæ prace nad strategi¹,
powo³ywaæ ekspertów i korzystaæ z ich opinii.

- Sk³ad Komisji jeszcze nie jest zamkniêty, ale - jak zapewnia
prof. Lesicki - bêdzie ona korzystaæ z doœwiadczenia senackich
komisji ds. rozwoju czy te¿ by³ych rektorów, a wspó³pracê
obieca³ m.in. prof. Bogus³aw Mróz, prorektor w poprzedniej
ekipie rektorskiej, a jednoczeœnie kandydat na rektora. W swo-
jej kampanii wyborczej przedstawi³ w³aœnie analizê SWOT dla
UAM, która wzbudzi³a spore poruszenie.

- Podstaw¹ dzia³añ zmierzaj¹cych do zbudowania planu
strategicznego jest misja UAM - mówi Natalia Chromiñska -
która ma przedstawiaæ idealny obraz Uniwersytetu, pod-
kreœlaj¹c nasze najlepsze cechy, te w rzeczywistoœci posia-
dane, jak i te, które chcielibyœmy wykszta³ciæ. Misja jest
naszym programem ideowym, podczas gdy strategia - orga-
nizacyjnym. Misja UAM mocno nawi¹zuje do historii, ale
chcemy, ¿eby w niej „zapachnia³o” tak¿e uczelni¹ nowoczes-
n¹, ¿eby dokument zawiera³ to wszystko, co nas wyró¿nia,
coœ rozpoznawalnego w³aœnie dla naszego Uniwersytetu.
Zarys misji zostanie przedstawiony podczas inauguracji roku
akademickiego 2008/2009.

Maria Rybicka
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Strategia dla Uniwersytetu
Jest to czas dla wszystkich uczelni nie³atwy - powiedzia³ Rektor UAM, 
prof. Bronis³aw Marciniak - wystarczy wymieniæ takie wyzwania stoj¹ce
przed szko³ami wy¿szymi, jak ni¿ demograficzny, wiêksza konkurencyjnoœæ 
czy koniecznoœæ umiêdzynarodowienia nauki i dydaktyki. Jestem przekonany,
¿e dziœ nie wystarczy ju¿ intuicyjne rozwi¹zywanie tych problemów, trzeba
stworzyæ strategiê rozwoju uczelni i oprzeæ j¹ na naukowych podstawach. 

1. Opracowanie tekstu misji UAM - wrzesieñ 2008 r. 
- prezentacja tekstu na Inauguracji 
roku akademickiego, 

2. Powo³anie Komisji Rektorskiej ds. Opracowania Strategii 
Rozwoju UAM - wrzesieñ 2008 r., 

3. Analiza strategiczna UAM (analiza SWOT) 
- do 31 paŸdziernika 2008 r., 

4. Wytyczenie celów strategicznych i operacyjnych 
- I wersja strategii - do 30 listopada 2008 r., 

Harmonogram prac nad strategi¹ rozwoju UAM: 
5. Dyskusja spo³ecznoœci akademickiej UAM na temat misji 

i celów strategii - od 1 grudnia 2008 r. 
do 31 stycznia 2009 r., 

6. Dyskusja spo³ecznoœci akademickiej UAM na temat
propozycji konkretnych dzia³añ, zmierzaj¹cych do realizacji
strategii - luty 2009 r., 

7. Prezentacja materia³u Senatowi UAM - 23 lutego 2009 r., 

8. Uchwa³a Senatu o przyjêciu strategii UAM 
na lata 2009-2012 - 30 marca 2009 r. 
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••W³aœciwie od samego powo³ania Fundacji UAM mówi³o
siê o tym, ¿e bêdzie ona zmierzaæ do utworzenia fun-
duszu stypendialnego, przeznaczonego do promowania
i wspierania najlepszych studentów, doktorantów, pra-
cowników. Teraz ten plan zosta³ zrealizowany?
Tak, utworzony zosta³ fundusz docelowy Stypendia Fundacji

Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Nie znaczy
to jednak, ¿e jest to w ogóle pierwszy krok w roli Fundacji jako
mecenasa m³odych naukowych talentów. Ju¿ wczeœniej fun-
dowaliœmy stypendia doktoranckie. Wspieraliœmy te¿ studen-
tów, pomagaliœmy finansowo w wyjazdach zagranicznych z
funduszy wypracowanych przez okreœlony zespó³,
wspó³pracuj¹cy z Fundacj¹ na Uniwersytecie, w zakresie
chemii, archeologii i innych. Oprócz tego Fundacja wykorzystu-
je na ten cel œrodki, które tu z³o¿y³ Jan Kulczyk i z tej darowizny
sprzed lat, a w³aœciwie z jej odsetek przyznawane s¹ stypendia
naukowe Funduszu im. Rodziny Kulczyków.

Jednak tworz¹c nasz¹ Fundacjê, mieliœmy faktycznie zamiar
jak najszybciej opracowaæ i wdro¿yæ koncepcjê wyró¿niania
stypendiami naukowymi studentów, doktorantów, pracow-
ników. Podobnie, jak robi to Fundacja na rzecz Nauki Polskiej, 
z tym, ¿e ona dysponuje œrodkami przekazywanymi przez
pañstwo, a my tu na miejscu musimy wypracowaæ je sami.
••Wypracowaæ i podzieliæ?

Tak. Ka¿dorazowo po zakoñczeniu roku rachunkowego 
i sporz¹dzeniu sprawozdania finansowego, w zale¿noœci 
od zysków, Rada Nadzorcza Fundacji podejmuje uchwa³ê co do
wysokoœci œrodków przeliczanych na stypendia.
••Ich liczba bêdzie ruchoma, wysokoœæ zmienna?

Wysokoœæ stypendiów bêdzie sta³a i wyniesie 1500 z³otych
miesiêcznie (nieopodatkowanych). Stypendia przyznawane s¹
na rok kalendarzowy, z wyj¹tkiem wakacji, to jest lipca i sierpnia.

W tym roku ufundowaliœmy 10 stypendiów. Istot¹ ca³ego
przedsiêwziêcia jest to, ¿eby wspieraæ tu na miejscu rozwój
naukowy najlepszych polskich doktorantów. Od czasu wejœcia

do Unii Europejskiej czêsto, zbyt czêsto wyje¿d¿aj¹, bo za
granic¹ maj¹ lepsze do swoich badañ i ¿ycia warunki. Dotyczy
to zw³aszcza nauk przyrodniczych i œcis³ych.
••Dziesiêæ stypendiów to nie rewolucja...

Oczywiœcie, to na razie symbol, gdy wypracowane bêd¹
wiêksze fundusze, stypendiów dla najlepszych mo¿e byæ
wiêcej. Chodzi o to, aby znacz¹co i konkretnie wspieraæ dok-
torantów. To doroœli ludzie, zak³adaj¹ rodziny, planuj¹ ¿ycie. Jeœli
chcemy, by byli dum¹ i motorem rozwoju, musimy powstrzy-
maæ ich emigracjê. W ten sposób mo¿na te¿ promowaæ i zdol-
nego cz³owieka, i uczelniê.
••Jak i kto bêdzie wskazywa³ kandydatów do stypendiów?

Procedura w tym roku jest taka: wnioski przyjmowaæ
bêdziemy do koñca paŸdziernika na adres mailowy  Fundacji
UAM: fundacja@amu.edu.pl, a potem Rada funduszu sk³ada-
j¹ca siê z piêciu osób, w tym rektor, prezes Zarz¹du (lub osoby
przez nich wskazane), przedstawiciel Rady Nadzorczej Fundacji,
przedstawiciel Rady Programowej Parku Naukowo-Technolog-
icznego Fundacji oraz pracownik Fundacji, upowa¿niony przez
jej Zarz¹d. 
••Kto mo¿e ubiegaæ siê o to stypendium naukowe?

Nie ma ¿adnych ograniczeñ dotycz¹cych dyscyplin
naukowych. Chodzi nam o to, aby otrzymywali je najlepsi. Dla-
tego w pierwszej edycji, co zrozumia³e, nie bêd¹ uczestniczyæ
s³uchacze pierwszego roku studiów doktoranckich. 

Do wniosku za³¹czona musi byæ jednak opinia z wydzia³u, od
promotora i przedstawiony powinien byæ dorobek laureata.

Chcielibyœmy na tej p³aszczyŸnie tworzyæ równie¿ pewne
wiêzy z tymi laureatami, utrzymywaæ z nimi kontakt,
towarzyszyæ ich sukcesom.
••Byæ prawdziwym mecenasem?

Tak. Marzy nam siê, ¿e okreœlenie stypendysta Fundacji UAM
bêdzie wiele i pozytywnie znaczyæ. W ten sposób promowani
bêd¹ i nasi laureaci, i nasza uczelnia.

Dziêkujê za rozmowê

Fundacja UAM wyró¿nia najzdolniejszych doktorantów

Uniwersytecki „Nobel”?

Z prof. dr. hab. 
Bogdanem 
Marciñcem 
rozmawia 
Jolanta 
Lenartowicz
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F
undacja na rzecz Nauki Polskiej og³osi³a swój kolejny
raport roczny. Jak powiedzia³ prof. Maciej Grabski,
twórca ducha tej instytucji, FNP dzia³a bezinteresow-
nie i niesprawiedliwie, nie kieruj¹c siê ¿adnymi
doraŸnymi potrzebami i daj¹c fundusze tylko tym,

których sama wybiera, a ¿e kieruje siê dewiz¹: „wspieraæ tylko
najlepszych, aby mogli staæ siê jeszcze lepsi”, jej wyró¿nienia
ciesz¹ siê du¿ym presti¿em. Najwy¿szym tzw. polskie Noble:
wœród czterech ich laureatów znalaz³ siê w roku ubieg³ym poz-
naniak, prof. W³odzimierz Krzy¿osiak z PAN. 

Przewodnicz¹ca Rady Fundacji, prof. Janina JóŸwiak pod-
kreœli³a, ¿e FNP zachowuje od lat nienaruszony etos, kulturê orga-
nizacyjn¹ i misjê. Niektórzy mówi¹, ¿e jest to jedyna instytucja,
która od czasu jej utworzenia nie straci³a charakteru, nie rozmy³a
siê w biurokracji i wci¹¿ kszta³tuje polsk¹ naukê, bo zgodnie z
potrzebami kieruje œrodki tam, gdzie uczeni sami uznaj¹, ¿e s¹
najpotrzebniejsze. Tak by³o z programem HOMING (ponad 1,5
mln z³). Gdy w publicznych dyskusjach zastanawiano siê, jak prze-
ciwdzia³aæ ucieczce najzdolniejszych za granicê, FNP uruchomi³a
subsydia, maj¹ce sk³oniæ m³odych naukowców do powrotu do
Polski. Sprawozdanie FNP mówi wiêc nie tylko o dzia³alnoœci tej
instytucji, ale tak¿e o stanie i potrzebach nauki polskiej.

Program MISTRZ, jak sama nazwa wskazuje, ma sprzyjaæ
³¹czeniu badañ naukowych na najwy¿szym poziomie z ksz-
ta³ceniem m³odej kadry. Mistrzowi siê ufa, a wiêc przyznanymi
œrodkami (300 tys. z³) mo¿e on dysponowaæ wed³ug swojego
uznania. W 2007 roku wœród 12 mistrzów znalaz³o siê dwóch
z UAM: prof. Tomasz £uczak, matematyk i prof. Bronis³aw
Marciniak, chemik. A jaka jest ta m³oda kadra? Wœród 121
rokuj¹cych najwiêksze nadzieje m³odych naukowców znalaz³o
siê 7 z UAM (27 z UW, a 14 z UJ) - to liczby trochê niepokoj¹ce. 

W programie KOLUMB, wspieraj¹cym m³odych wyje¿d¿aj¹-
cych na sta¿e zagraniczne, mamy na 15 osób - jedn¹ osobê, fizy-
ka - równie¿ jest to nasz skromny udzia³. W tym roku KOLUMB
oferowa³ tak¿e now¹ formu³ê stypendiów. Polega ona na
wspó³pracy FNP z kilkoma zagranicznymi oœrodkami, które ufaj¹c
wyborom Fundacji, daj¹ dodatkowe mo¿liwoœci stypendystom.
M³odym doktorom humanistyki FNP przyznawa³a stypendia
m.in. na kwerendy biblioteczne - ze 136 zg³oszeñ wybrano 21, a
wœród nich znalaz³ siê dr Janusz Czebreszuk (wyjazd do Grecji), dr
£ukasz Kiepuszewski (do W³och) i dr Marek Rajch (do Niemiec). 

Po raz ostatni edytowany by³ program NESTOR: emery-
towani profesorzy mieli otrzymywaæ wsparcie na wyjazd do
mniejszych oœrodków, które dopiero buduj¹ swoj¹ markê.
Beneficjentów tego programu by³o tylko 6. 

FNP wspiera te¿ w programie INNOWATOR zastosowa-
nia badañ naukowych w praktyce. M³odzi badacze ucz¹ siê
zasad rynkowych, a potem dostaj¹ pieni¹dze na wdro¿enia
swoich odkryæ i pomys³ów - by³y to kwoty 450 i 260 tys. z³.

FNP daje pieni¹dze na zakup sprzêtu do badañ naukowych

w sytuacjach alarmowych, kiedy brak danego urz¹dzenia móg³-
by prowadziæ do utraty wartoœciowych rezultatów badañ
(NOVUM) - jedyn¹ beneficjentk¹ z UAM jest dr Izabela Nowak
w Wydzia³u Chemii, która dosta³a 300 tys. z³ na zakup specjali-
stycznego detektora do chromatografu. 

W dziedzinie dzia³alnoœci wydawniczej wiod¹cy program to
MONOGRAFIE (w jego 4-osobowej radzie zasiada prof. Marek
Zió³kowski). Ukazanie siê ju¿ setnego numeru tej serii, „Z’  ród³a
narodowoœci” Nikodema Boñczy-Tomaszewskiego, by³o
uroczyœcie obchodzone na Uniwersytecie Wroc³awskim. Od
roku wchodzi tu tak¿e program TRANSLACJE - na t³umaczenia,
którymi zainteresowane s¹ zagraniczne wydawnictwa.

FNP wspiera tak¿e towarzystwa naukowe - warto wspom-
nieæ, ¿e korzysta z tego Krajowy Fundusz na Rzecz Dzieci, ¿e za
14 tys. z³ Klub Stypendystów FNP wyda „Ksiêgê Stypendystów
Zagranicznych”. 

Wspó³praca miêdzynarodowa to 81 stypendiów dla
naukowców z krajów Europy Œrodkowowschodniej, ale tak¿e
polskie stypendium Humboldta dla Niemców, maj¹ce stymu-
lowaæ ich wspó³pracê z polskimi uczonymi czy polsko-niemiec-
ka nagroda Copernicus dla Polaków i Niemców zaan-
ga¿owanych we wspólny projekt naukowy.

Problemem bolesnym jest zamykanie i zamieranie katedr
studiów polskich za granic¹. Uczestnicy dyskusji na ten temat
wys³uchali wyk³adu Normana Daviesa. Historia Polski jest ma³o
znana (pierwsze zadanie, jakie postawi³ sobie Davies na
pocz¹tku pobytu w naszym kraju, to by³o napisanie angielskiej
bibliografii historii Polski, bo takiej dotychczas nie by³o).
Przeszkod¹ jest nie tylko trudny jêzyk, ale tak¿e usytuowanie
polskiej tematyki jako dodatku do dziejów Rosji lub innych wiel-
kich krajów europejskich. FNP zaanga¿owa³a siê w projekt
utworzenia Katedry Studiów Polskich na Uniwersytecie Colum-
bia. Potrzeba na to 3 mln tzw. kapita³u ¿elaznego, który zebraæ
trzeba do 2010 roku. Warto wiedzieæ, ¿e bardziej aktywni od
nas s¹ Ukraiñcy, Rumuni czy Czesi, którzy maj¹ tam ju¿ swoje
katedry. Uniwersytet Columbia to renomowana uczelnia
(koñczyli j¹ m.in. Micheil Saakaszwili i Madeleine Albright), ale
Norman Davies apelowa³, aby nie tylko tam kierowaæ œrodki. 

W minionym roku FNP przygotowywa³a tak¿e cztery nowe pro-
gramy TEAM, WELCOME, VENTURES i Miêdzynarodowe Projekty
Doktoranckie - wszystkie s³u¿¹ tym m³odym uczonym, którzy,
niezale¿nie od narodowoœci, chc¹ pracowaæ w Polsce. Wspieranie
m³odych i miêdzynarodowej wspó³pracy to priorytety na
przysz³oœæ. Dot¹d oceny takiego czy innego programu i decyzjê o
jego zamkniêciu czy rozwijaniu podejmowano w dyskusjach - od
przysz³ego roku ewaluacja wszystkich programów bêdzie sta³a, a
jej wyniki publikowane. Maria Rybicka

Fundacja na rzecz Nauki Polskiej  
fnp@fnp.org.pl 
www.fnp.org.pl/index.html
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Bezinteresownie i...
niesprawiedliwie

Zarz¹d Fundacji: prof. Maciej ¯ylicz, prof. W³odzimierz Bolecki, dr Tomasz Perkowski
Aktywa: 453 mln z³. Na 20 programów wydano 21, 4 mln z³. Z wp³aty 1 proc.
podatku uzyskano 28 tysiêcy z³ (przekazane dla programu HOMING).
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PROREKTOR ds. programów europejskich 
i wspó³pracy z gospodark¹ 
Prof. UAM dr hab. Jacek Guliñski: 

•Programy Unii Europejskiej (dydaktyczne,
badawcze, wymiana kadr, inwestycyjne) 

•Wynalazczoœæ i ochrona patentowa 
•Wspó³praca z gospodark¹ 
•Wspó³praca z miastem i regionem 
•Przedsiêbiorczoœæ akademicka 
•Promocja UAM 
•Wspó³praca ze Stowarzyszeniem Absolwen-
tów UAM 

•Nadzór nad dzia³alnoœci¹ Biura Promocji
Zawodowej Studentów i Absolwentów
UAM. 

PROREKTOR ds. kszta³cenia
Prof. dr hab. Krzysztof Krasowski:

•Studia III stopnia (doktoranckie), podyplo-
mowe i kursy dokszta³caj¹ce 

•Plany i programy studiów stacjonarnych 
i niestacjonarnych (I, II ,III stopnia i jednolite
studia magisterskie) 

•Jakoœæ kszta³cenia, akredytacja kierunków
studiów 

•Dzia³alnoœæ rzecznika dyscyplinarnego 
ds. studenckich 

•Nauczanie na odleg³oœæ 
•Infrastruktura dydaktyki 
•Kszta³cenie ustawiczne 
•Kszta³cenie nauczycieli 
•Studia zintegrowane i studia otwarte 
•Nadzór nad zamiejscowymi oœrodkami
dydaktycznymi 

•Sprawy prawne. 

PROREKTOR ds. kadry i rozwoju uczelni 
Prof. UAM dr hab. Andrzej Lesicki:

•Kadra naukowo-dydaktyczna, dydaktyczna,
naukowo-in¿ynieryjno-techniczna oraz 
biblioteczna i wydawnicza 

•Strategia i rozwój uczelni 
•Informatyzacja i komputeryzacja uczelni.
Centrum Informatyczne 

•Nadzór nad ogólnouczelnianymi i miêdzy-
wydzia³owymi jednostkami dydaktycznymi 

•BHP w dzia³alnoœci naukowo-dydaktycznej 
•Sprawy socjalne pracowników i baza socjal-
na UAM 

•Wspó³praca ze zwi¹zkami zawodowymi 
•Sprawy niepe³nosprawnych. 

PROREKTOR ds. studenckich 
Prof. UAM dr hab. Zbigniew Pilarczyk:

•Studia stacjonarne i niestacjonarne 
(I i II stopnia oraz jednolite studia 
magisterskie) 

•Samorz¹d studencki i organizacje studenckie
•Sprawy socjalno-bytowe studentów 
•Wymiana krajowa i zagraniczna studentów 
•Studencki ruch naukowy 
•Praktyki studenckie. 

PROREKTOR ds. nauki i wspó³pracy
miêdzynarodowej
Prof. dr hab. Jacek Witkoœ: 

•Planowanie i koordynacja badañ
naukowych 

•Wspó³praca miêdzynarodowa, 
miêdzynarodowe programy badawcze 
(z wyj¹tkiem programów UE) 

•Wspó³praca naukowa z uczelniami 
m. Poznania 

•Aparatura naukowo-badawcza, 
laboratoria uczelniane, miêdzywydzia³owe 
i inne jednostki badawcze 

•Nadzór nad centrami badawczymi 
•Nadzór nad Centrum Edukacji 
Miêdzynarodowej 

•Nadzór nad dzia³alnoœci¹: Biblioteki 
Uniwersyteckiej, Wydawnictwa Naukowego
UAM, Ogrodu Botanicznego UAM 
oraz Archiwum UAM.

§ 2

Zarz¹dzenie wchodzi w ¿ycie 
z dniem 1 wrzeœnia 2008 roku. 

Rektor 
Prof. dr hab. 

Bronis³aw Marciniak 

•Zarz¹dzenie nr 1/2008/2009 Rektora Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu z dnia 1 wrzeœnia 2008 roku 
w sprawie zakresu obowi¹zków prorektorów w kadencji 2008-2012.

•Na podstawie art. 66, ust. 2, pkt. 6 ustawy z dnia 27 lipca 2005 roku Prawo o szkolnictwie wy¿szym (Dz.U. Nr 164, poz. 1365 ) 
oraz § 60 ust. 2 Statutu UAM zarz¹dzam: 

§ 1

•Ustala siê nastêpuj¹cy zakres obowi¹zków prorektorów na kadencjê 2008-2012: 

Zakres obowi¹zków prorektorów na kadencjê 2008-2012
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

Bardzo dobrej kadrze naukowej. Nasz wydzia³ zdobywa na
UAM najwiêcej grantów krajowych i europejskich,
zarówno iloœciowo, jak i kwotowo, a to dowodzi najdo-

bitniej, jak potrzebne s¹ nasze badania i jak cenieni nasi
naukowcy. Potencja³ widzê te¿ w budynku: ostatnia nasza jed-
nostka, czyli Instytut Biologii Molekularnej i Biotechnologii
w³aœnie przenosi siê na Morasko i urz¹dza. Po raz pierwszy
bêdziemy wiêc wszyscy razem - w doskona³ych warunkach.

Wykorzystam go do:

Zjednej strony do postêpu w zakresie najnowszych kierun-
ków biologii, takich jak biotechnologia czy bioinformaty-
ka, ale tak¿e do badañ aplikacyjnych w oparciu o nasze

laboratoria. Z drugiej strony naszych specjalistów potrzebuje
ochrona œrodowiska i planowanie przestrzenne. S¹ to niezwy-
kle istotne sprawy, bo na przyk³ad przy budowie autostrad trze-
ba oceniæ oddzia³ywanie na œrodowisko przyrodnicze przez
kilkadziesi¹t lat. To w³aœnie nasi naukowcy pracuj¹ nad sieci¹
obszarów Natura 2000. S¹ to przedsiêwziêcia równie¿ bardzo
wa¿ne spo³ecznie, wymagaj¹ce umiejêtnoœci komunikowania
siê ze spo³eczeñstwem.

Moje pierwsze kroki to:

Przygotowujemy siê do organizacji Dni Nauki i Dydaktyki na
Wydziale Biologii. Chcemy, ¿eby to by³o takie œwiêto
biologii - przegl¹d wszystkich naszych osi¹gniêæ i okazja

do nawi¹zania naukowej wspó³pracy miêdzy naszymi zak³ada-
mi. Dziœ najwa¿niejsza dla naszego wydzia³u jest integracja. Na
naszej wydzia³owej inauguracji roku akademickiego
wprowadzamy tradycjê, ¿e wyk³ad wyg³asza laureat najwiêk-
szej liczby nagród naukowych czy zdobywca najcenniejszej w
œrodowisku nagrody.

Wybrane tematy badawcze 
realizowane na Wydziale Biologii:

• Molekularne, genetyczne i mikrobiologiczne badania 
podstaw niektórych schorzeñ u ludzi, 

• Badania reakcji na stres œrodowiskowy, 

• Zmiennoœæ genetyczna populacji roœlinnych i zwierzêcych, 

• Bioinformatyka, 

• Genomika i proteonomika, 

• Fitoremediacja, 

• Zachowania spo³eczne i komunikacja dŸwiêkowa u zwierz¹t, 

• Ewolucja molekularna i fenotypowa roztoczy, 

• Skutki inwazji roœlin i zwierz¹t obcego pochodzenia 
oraz organizmów transgenicznych. 

Wydzia³ Biologii

Dziekan prof. dr hab. Bogdan Jackowiak
ul. Umultowska 89, 61-614 Poznañ
tel.: 061 829 55 52, fax 061 829 56 36
bogjack@amu.edu.pl
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

Naszym najwiêkszym potencja³em jest kadra naukowa.
Na Wydziale Chemii pracuj¹ wybitni naukowcy, specjal-
iœci w swoich dyscyplinach naukowych. Myœlê tu

zarówno o profesorach, doktorach, jak i tych, którzy dopiero
rozpoczynaj¹ swoj¹ drogê zawodow¹.

To ludzie tworz¹ naukê. Sprzêt, komputery, laboratoria s¹
tylko pomoc¹ dla tego, co nazywamy mo¿liwoœciami ludzkiego
umys³u. 

Wykorzystam go do: 

Potencja³ wykorzystam dla dalszego rozwoju wydzia³u. W
tej chwili widzê dwa kierunki. Pierwszy to po³o¿enie wiêk-
szego nacisku na jakoœæ badañ naukowych. Chcia³bym,

aby spoœród innych wydzia³ów chemicznych nasz wyró¿nia³ siê
du¿¹ liczb¹ publikacji naukowych, drukowanych w najlepszych
periodykach na œwiecie. Drugi kierunek to otwarcie wydzia³u na
przestrzeñ europejsk¹. Myœlê tu zarówno o tak prozaicznych
kwestiach, jak znajomoœæ angielskiego wœród studentów, ale
tak¿e o wzmo¿onej dzia³alnoœci naukowej naszych pracow-
ników na arenie europejskiej. 

Moje pierwsze kroki to:

Bêdê musia³ nauczyæ siê - przy pomocy poprzednich w³adz
dziekañskich, a wiêc prof. Grzegorza Schroedera i jego
zespo³u - na czym naprawdê polega administracja wydzia-

³em. Wszak¿e posiadam prawie 12-letnie doœwiadczenie, ale
jest ono tylko cz¹stkowe - by³em m.in. kierownikiem Studium
Doktoranckiego oraz prodziekanem. Tymczasem dziekan musi
mieæ umiejêtnoœæ ca³oœciowego spojrzenia na sprawy wydzia³u.
To bêdzie moje pierwsze wyzwanie. 

Du¿ym wysi³kiem administracyjnym bêdzie otwarcie nowego
budynku Wydzia³u Chemii na Morasku. Bêdzie to dla nas spore
wyzwanie.

Wybrane tematy badawcze 
realizowane na Wydziale Chemii:

• Stereokontrolowana synteza makrocz¹steczek jako chiralnych
czynników ró¿nicuj¹cych (prof. dr hab. Jacek Gawroñski),

• Synteza i badania zwi¹zków fluoroorganicznych o potencjal-
nym zastosowaniu w medycynie, rolnictwie i otrzymywaniu
nowych materia³ów (prof. dr hab. Henryk Koroniak),

• Wysokorozdzielcza krystalografia bia³ek (prof. dr hab. 
Mariusz Jaskólski),

• Badania polimorfizmu i ferroelektrycznoœci kryszta³ów 
(prof. dr hab. Andrzej Katrusiak),

• Synteza i technologia zwi¹zków krzemoorganicznych 
o szczególnych w³aœciwoœciach (fine chemicals) (prof. dr hab.
Bogdan Marciniec), 

• Synteza i w³aœciwoœci fizykochemiczne nanostruktur 
(prof. dr hab. Grzegorz Schroeder),

• Synteza i modyfikowanie zeolitów i innych sit molekularnych
do celów katalitycznych (prof. dr hab. Maria Zió³ek),

• Rozwój i zastosowania chemii kwantowej (prof. dr hab. Jacek
Komasa, prof. dr hab. Jacek Koput), 

• Optymalizacja metod oznaczania pierwiastków œladowych
oraz substancji uci¹¿liwych dla œrodowiska (prof. dr hab. Jerzy
Siepak, prof. dr hab. Jacek Nawrocki),

• Elektrochemii luminescencja w uk³adach zawieraj¹cych 
jony lantanowców (prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak, 
prof. dr hab. Stefan Lis), 

• Chemia i biochemiczna aktywnoœæ zwi¹zków naturalnych
(prof. dr hab. Bernard Juskowiak, prof. dr hab. Bohdan 
Skalski), 

• Fotokatalityczne i fotobiologicznie generowanie wodoru 
z wody (prof. dr hab. Marek £aniecki).

Wydzia³ Chemii

Dziekan prof. dr hab. Andrzej Molski
Collegium Chemicum
ul. Grunwaldzka 6, 60-780 Poznañ
tel.: 061 829 13 35; fax 061 829 15 05
www.amu.edu.pl/~depchem
amolski@amu.edu.pl
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Potencja³ wydzia³u widzê w: 

Jakoœci nauki i dydaktyki oraz bogactwie zainteresowañ,
jakie siê na naszym wydziale rozwija: od tradycyjnej historii
literatury a¿ po filmoznawstwo i teatrologiê; od klasycznej

nauczycielskiej specjalizacji a¿ po naukê twórczego pisania.
Wielki potencja³ widzê w znakomitych warunkach studiowania
w Collegium Maius - s¹ to nie tylko sale wyk³adowe i bibliote-
ka, ale i przestrzenie kultury, w których, my humaniœci, œwietnie
siê czujemy i rozkwitamy. Myœlê tu o Salonie Adama Mic-
kiewicza pod kopu³¹ Collegium Maius, o letnim Salonie Norwi-
da czy o sali prób teatralnych - wszystkie te obiekty s¹ jeszcze w
budowie, ale widzimy je ju¿ „oczyma duszy”. Widzê ten poten-
cja³ tak¿e w barwnych i oryginalnych osobowoœciach, o wyrafi-
nowanych zainteresowaniach, jakie nasz wydzia³ przyci¹ga, a
s¹ takie zarówno wœród studentów, jak i wyk³adowców. 

Wykorzystam go do:

Wniesienia w³asnego wk³adu do przestrzeni kulturalnej
Poznania. Jesteœmy miêdzy Oper¹ i Zamkiem, maj¹c
po prawicy jeden teatr, a po lewicy drugi. Chcemy

byæ kolejnym wa¿nym punktem na tej mapie - ze spotkaniami
literackimi, dyskusjami i przedstawieniami teatralnymi. Pracow-
nia Norwida przekszta³ci³a siê w bardzo potrzebn¹ Pracowniê
Dokumentacji Literackiej - mamy nadziejê, ¿e uda siê przeko-
naæ W³odzimierza Odojewskiego do przekazania tej pracowni
swojej spuœcizny. S¹dzê te¿, ¿e rozwijaj¹ce siê filmoznawstwo
stanie siê ze specjalizacji kierunkiem.

Moje pierwsze kroki to: 

Jako dziekan na drug¹ kadencjê, a wiêc nie ca³kiem nowy,
nie przewidujê zmian, natomiast na pewno troskliwie bêdê
pielêgnowaæ tradycjê, tak¿e tê nowsz¹, na przyk³ad nasz¹

wewnêtrzn¹ inauguracjê roku akademickiego, od której zaczy-
namy naukê. 

G³ówne tematy badawcze 
realizowane

w Instytucie Filologii Polskiej:
• Studium z zakresu onomastyki i toponimii poznañskiej,
• Prace z zakresu frazeologii wspó³czesnej,
• Dokumentacja literacka, 
• Dramatologia i teatr regionalny - historia a wspó³czesnoœæ;

film a literatura,
• Socjologia literatury, antropologia i krytyka literacka, 
• Historia i teoria literatury.

w Instytucie Filologii Klasycznej:
• Literatura staro¿ytnej Grecji, 
• Komedia rzymska; nowe przek³ady,
• Komedia i proza grecka.

w Instytucie Filologii S³owiañskiej:
• Biblistyka w krêgu Slavia Latina i Slavia Orthodoxa. Fenome-

nologiczna i semiotyczna refleksja nad duchow¹ i ideow¹
przestrzeni¹ Slaviae Othodoxae jako wschodniochrzeœci-
jañskim modelem kulturowym i powi¹zanymi z nim œred-
niowiecznymi systemami kultur s³owiañskich, 

• Ideowy, artystyczny i jêzykowy kszta³t literatury bu³garskiej
XIX i XX wieku, 

• Problematyka to¿samoœci kulturowej, historycznej i naro-
dowej S³owian, 

• Procesy rozwojowe wspó³czesnych jêzyków po³ud-
niowos³owiañskich w œwietle przemian socjopolitycznych.

Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej

Dziekan prof. dr hab. Józef Tomasz Pokrzywniak
Collegium Maius
ul. Fredry 10, 61-701 Poznañ
tel.: 061 829 46 92; fax: 061 829 46 90
tompok@amu.edu.plFO
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

Wogromnej aktywnoœci naukowej m³odych adiunk-
tów. Na wydziale zatrudniamy absolutnie najlep-
szych absolwentów studiów doktoranckich zarówno

w³asnych, jak i z innych oœrodków. Ich aktywnoœæ naukowa jest
imponuj¹ca. Prowadz¹ badania, których wyniki s¹ publikowane
w najlepszych czasopismach na œwiecie, zdobywaj¹ œrodki 
i odbywaj¹ sta¿e podoktorskie w Europie i w Stanach Zjedno-
czonych. 

Wykorzystam go do:

Umocnienia pozycji wydzia³u zarówno w kraju, jak i w
Europie. To musi zaowocowaæ otrzymaniem
powa¿nych œrodków na badania i wdro¿enia zarówno

ze Ÿróde³ europejskich, jak i krajowych. 

Moje pierwsze kroki to: 

Wypracowanie efektywnego modelu funkcjonowania
wydzia³u przy reprezentatywnej Radzie Wydzia³u
oraz przy zmieniaj¹cej siê strukturze organizacyjnej

wydzia³u. Wydzia³ potrzebuje mniej sformalizowanej, elasty-
cznej struktury, która przystawaæ bêdzie zarówno do obecnych
realiów finansowania badañ naukowych, jak i do oferty eduka-
cyjnej. 

Spoœród wielu realizowanych tematów badaw-
czych podano te, którym wydzia³ zawdziêcza
swoj¹ siln¹ pozycjê naukow¹ oraz te, rozwijaj¹ce
siê bardzo dynamicznie i przez to obiecuj¹ce 
dla wydzia³u. Tu, z zastrze¿eniem, ¿e s¹ to jedynie
wybrane zagadnienia, mo¿na wymieniæ:

• Badanie zjawisk fizycznych w uk³adach o rozmiarach rzêdu
nanometrów z punktu widzenia mo¿liwoœci ich wykorzysta-
nia w nanoelektronice,

• Optyka kwantowa i teoria informacji - aspekty poznawcze
oraz perspektywy aplikacyjne, 

• Badanie w³aœciwoœci nanocz¹steczek (biologicznych - bia³ka,
fragmenty DNA, wirusy i sztucznych - micele, polimery 
i kuliste koloidy) w zawiesinach o ró¿nych stê¿eniach, 

• Fizyka uk³adów makromolekularnych, w tym polimerów, 

• Poszukiwanie nowych materia³ów ferroicznych i mo¿liwoœci
ich zastosowañ, 

• Teoria nadprzewodnictwa wysokotemperaturowego oraz
uk³adów magnetycznych, 

• Ultraszybka spektroskopia optyczna w fotofizyce i fotochemii, 

• Badania natury fizycznej planetoid zbli¿aj¹cych siê do Ziemi
za pomoc¹ 10-metrowego Teleskopu SALT, 

• Tworzenie nowych testów audiometrii mowy dla jêzyka pol-
skiego w ramach unifikacji metod diagnostycznych s³uchu 
w Unii Europejskiej. 

Wydzia³ Fizyki

Dziekan prof. UAM dr hab. Ryszard Naskrêcki
ul. Umultowska 85, 61-614 Poznañ
tel.: 061 829 52 02; fax 061 829 51 55
rysznas@amu.edu.pl
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

Jego wielkiej ró¿norodnoœci. Wydzia³ ma piêæ instytutów i
jedn¹ katedrê, reprezentuj¹ce wszystkie dziedziny historii.
Dziêki skupieniu tych ró¿nych kierunków s¹ mo¿liwe

zarówno wspólne ciekawe badania, jak i bogata oferta dla stu-
dentów, z której mog¹ wybraæ „swoj¹” historiê, zgodn¹ z ich
zainteresowaniami i pasjami. 

Ka¿dy instytut wykreowa³ swoje unikatowe linie badawcze.
Na przyk³ad w Instytucie Archeologii s¹ ni¹ teoria i metodolo-
gia archeologii czy archeologia lotnicza - jedyne w kraju.
Muzykologia nasza jest w skali kraju równie¿ najbardziej auto-
nomiczna, gotowa na samodzielnoœæ naukow¹. Mamy, moim
zdaniem, najlepszy w kraju Instytut Etnologii i Antropologii Kul-
turowej, o bardzo szerokim spectrum badañ - od Dalekiego
Wschodu a¿ po Amerykê. Z kolei Instytut Wschodoznawstwa
wyró¿nia siê dziêki szerokiej formule, obejmuj¹cej nie tylko his-
toriê, ale socjologiê, etnologiê czy nauki polityczne - kszta³ci
wiêc wszechstronnych ekspertów spraw wschodnich. Instytut
Historii jest bardzo silny, znany na œwiecie ze swoich osi¹gniêæ,
choæby w historii staro¿ytnej czy mediewistyce - on tak¿e, zgod-
nie z duchem poznañskiej historii, wykracza poza granice Pol-
ski, ¿eby wspomnieæ, np. tematykê krajów ba³kañskich. Instytut
Historii Sztuki zdecydowanie przoduje w studiach nad sztuk¹
nowo¿ytn¹ i wspó³czesn¹, równie¿ w kontekœcie spo³ecznym.

Wykorzystam go do:

S¹dzê, ¿e wymieniaj¹c te dziedziny - a lista jest przecie¿
tylko przyk³adowa, a nie pe³na - pokaza³am zarazem, do
czego potencja³ naszego wydzia³u mo¿na wykorzystaæ.

Moje pierwsze kroki to: 

Nasz wydzia³ „dusi siê i g³uchnie” w ciasnym budynku,
stoj¹cym w ha³aœliwym centrum. Wyczerpane s¹ te¿ w
nim mo¿liwoœci dalszej informatyzacji, tote¿ sprawa

przeniesienia na Morasko jest pilna. Zanim siê to jednak stanie,
równie pilna jest dyskusja, rozwa¿aj¹ca nasz¹ przysz³oœæ w kon-
tekœcie podzia³u na odrêbne jednostki.

Wybrane tematy badawcze 
realizowane:

w Instytucie Historii:
•Historia staro¿ytna, 
•Historia œredniowieczna, 
•Historia nowo¿ytna, 
•Historia cystersów, 
•Historia stosunków polsko-niemieckich, 
•Dzieje Wielkopolski, 
•Najnowsza historia Polski, 
•Historia wojskowoœci, 
•Historia krajów ba³kañskich, 
•Socjoekonomia, kultura polityczna, historia kultury.

w Instytucie Historii Sztuki:
•Krytyka artystyczna, 
•Malarstwo od XV do XIX wieku,
•Zagadnienia sztuki wspó³czesnej.

w Katedrze Muzykologii:
•Historia muzyki polskiej, 
•Etnomuzykologia, 
•Teoria i historia opery.

w Instytucie Prahistorii:
•Prahistoria Wielkopolski, Kujaw, Pomorza 
i obszaru nadba³tyckiego.

w Instytucie Etnologii i Antropologii Kulturowej:
•Polska kultura ludowa i jej przemiany, 
•Antropologiczna interpretacja kultury krajów rozwijaj¹cych siê.

w Instytucie Wschodnim:
•Przemiany w krajach postkomunistycznych, 
•Mniejszoœæ polska w by³ych republikach radzieckich, 
•Dzieje Rosji, 
•Kraje ba³kañskie. 

Wydzia³ Historyczny

Dziekan prof. dr hab. Hanna Kóèka-Krenz
Collegium Historicum
ul. Œw. Marcin 78, 60-809 Poznañ
tel.: 061 829 47 02; fax 061 852 87 79
kockrenz@amu.edu.plFO
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Potencja³ wydzia³u widzê w: 

Znakomitej kadrze, czego dowodem jest choæby to, ¿e
mamy w swoim gronie dwóch cz³onków Polskiej
Akademii Nauk i jednego Hiszpañskiej Królewskiej

Akademii Nauk. Mamy œwietne warunki badañ i studiowania.
Jeœli chodzi o tematykê badañ, to tradycyjnie jesteœmy silni w
matematyce teoretycznej, a teraz bêdziemy k³adli jeszcze
szczególny nacisk na zastosowania matematyki i informatyki.
Chcemy prze³amaæ stereotyp, ¿e po matematyce mo¿na
znaleŸæ pracê tylko jako nauczyciel - wiêkszoœæ naszych absol-
wentów zreszt¹ pracuje poza szkolnictwem, g³ównie w
bankach czy firmach ubezpieczeniowych. Otrzymaliœmy jako
jedyni na UAM grant w ramach rz¹dowego programu rozwo-
ju gospodarki opartej na wiedzy, przeznaczony na stypendia i
na uatrakcyjnienie dydaktyki.

Wykorzystam go do: 

Rozwoju interdyscyplinarnych badañ i studiów. W tym
widzê du¿e, a wci¹¿ niewykorzystane, mo¿liwoœci rozwo-
ju naszej dyscypliny, a dowodem jest choæby dotarcie w

tym roku do fina³u Imagine Cup zespo³u studentów biologii i
informatyki. Matematyka jest ogromnie potrzebna w ka¿dej
dziedzinie. Warto, by ta prawda dotar³a do wszystkich. Chcemy
te¿ po³o¿yæ nacisk na wspó³pracê z firmami i sprawiæ, by prak-
tyki w firmie by³y obowi¹zkowe nie tylko dla studentów infor-
matyki, ale równie¿ studentów matematyki stosowanej.

Moje pierwsze kroki to:

Rozszerzenie zespo³u pozyskuj¹cego granty naukowe i
dydaktyczne, zw³aszcza te dotycz¹ce matematyki
stosowanej. Tu s¹ du¿e rezerwy i chodzi o to, by tej szan-

sy nie zmarnowaæ.

Wybrane tematy badawcze 
realizowane na Wydziale Matematyki
i Informatyki:

• Teoria liczb algebraicznych, 
• Nieregularnoœci rozk³adów liczb pierwszych i idea³ów 

pierwszych, 
• Zaawansowane badania z dziedziny analizy funkcjonalnej, 
• Niearchimedesowe przestrzenie Banacha i przestrzenie

lokalnie wypuk³e, 
• Faktoryzacja operatorów Montela,
• Teoria przestrzeni LS,
• Losowe struktury dyskretne,
• Dzia³anie grup Liego w przestrzeniach topologicznych,
• Teoria grafów losowych,
• Równania ró¿niczkowe i ca³kowe w przestrzeniach Banacha,
• Logika matematyczna i podstawy matematyki,
• Logika w sztucznej inteligencji, 
• Lingwistyka matematyczna, 
• Metody analizy matematycznej i przestrzeni funkcji i ich zas-

tosowania, 
• Algebraiczna teoria liczb, 
• Historia logiki, 
• Filozofia matematyki, 
• Algorytmy kryptologiczne, 
• Bezpieczeñstwo danych, 
• Teoria algorytmów. 

Wydzia³ Matematyki i Informatyki

Dziekan prof. dr hab. Marek Nawrocki
ul. Umultowska 87, 61-614 Poznañ
tel.: 061 829 53 11, fax 061 829 53 15
nawrocki@amu.edu.pl
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Potencja³ Wydzia³u widzê w: 

Przede wszystkim w profesorach, adiunktach, doktoran-
tach i studentach. Nasi profesorowie to czo³ówka polskiej
geografii, a wielu reprezentuje poziom œwiatowy; adiu-

nkci s¹ grup¹, która wiele chce zrobiæ dla wydzia³u; doktoranci
s¹ bezinteresownymi (przy tej wysokoœci stypendium dok-
toranckiego) entuzjastami nauki, a studentów mamy bardzo
zaanga¿owanych, dzia³aj¹cych w wielu ko³ach naukowych i
organizuj¹cych imprezy geograficzne na wydziale. Wielkim
potencja³em naszego wydzia³u s¹ równie¿ znakomicie
wyposa¿one laboratoria w oddanym pod koniec czerwca br.
nowym gmachu. Œmiem twierdziæ, ¿e nawet w Europie nie
znajdzie siê tak dobrze i wszechstronnie wyposa¿onego wydzia-
³u geografii. Mamy laboratoria geomorfologiczne, palinolo-
giczne czy laboratoria zwi¹zane z obiegiem wody.

Wykorzystam go do: 

Badañ naukowych, to zrozumia³e, ale w wielu dyscy-
plinach nasi specjaliœci s³u¿¹ praktyce, np. nasi hydrolo-
gowie wykonuj¹ badania i ekspertyzy do wodoci¹gów

czy odkrywek wêgla. Niezwykle przydatne okaza³y siê badania
z zakresu fotoidentyfikacji, kiedy na podstawie zdjêæ lotniczych
i satelitarnych ocenia siê sposób zagospodarowania terenu. Te
badania pos³u¿y³y, np. do weryfikacji wniosków rolników o
dotacje. Wed³ug jednolitej metodyki prowadzona jest od lat
inwentaryzacja walorów krajobrazowych Polski, szczegó³owo,
w ka¿dej gminie, tworz¹c turystyczny obraz kraju. Praktyka jest
te¿ czêsto inspiracj¹ do badañ naukowych i zebrania materia-
³ów.

Moje pierwsze kroki to: 

Przygotowywanie siê do akredytacji, która wkrótce siê
zacznie na naszym wydziale. Myœlê tak¿e, ¿e trzeba
uporz¹dkowaæ obieg dokumentów na naszym wydziale,

w wiêkszym stopniu wykorzystaæ Internet i pocztê elektro-
niczn¹, wdro¿yæ system USOS. 

Wybrane tematy badawcze 
realizowane na Wydziale Nauk
Geograficznych i Geologicznych: 

• Modelowanie odbicia spektralnego od powierzchni gleb, 
• D³ugo- i krótkookresowe zmiany warunków obiegu wody 

w dorzeczu Warty i rzek Przymorza,
• Zmiennoœæ typów pogody na obszarze Polski w latach 

1951-2000, 
• Elementy antropogenicznej transformacji œrodowiska 

przyrodniczego, 
• Zagospodarowanie turystyczne wybranych obszarów chro-

nionych w œwietle koncepcji turystyki, ? Przestrzenne zró¿ni-
cowanie i dyfuzja technologii informacyjno-komunika-
cyjnych, 

• Zmiany rynku rolnego w Polsce po 1989 roku,
• Wspó³praca miêdzynarodowa jednostek samorz¹du terytori-

alnego w Polsce, 
• Zamiany systemów osadniczych polsko-niemieckiego

obszaru przygranicza, 
• Terytorialne podsystemy s¹siedztwa w du¿ym mieœcie, 
• Konwergencja zjawisk demograficznych, 
• Geomorfologia i osady strefy litoralnej jezior, 
• Kr¹¿enie materii mineralnej w geoekosystemie na Antarktyce, 
• Morfodynamika wybrze¿y klifowych na wyspie Wolin, 
• Paleogeografia górnego czwartorzêdu Polski Pó³nocnej, 
• Paleoekologia Polski Pó³nocno-Wschodniej, 
• Modelowanie numeryczne transportu zanieczyszczeñ 

w warstwach wodonoœnych, 
• Diageneza ró¿nowiekowych piaskowców z Polski Zachodniej,
• Plejstoceñskie osady polodowcowe Polski, 
• Sk³ad izotopów wapnia w biogenicznych fosforanach jako

podstawa analizy obiegu wapnia w oceanach paleozoiku, 
• Geologia wysadów solnych Europy Œrodkowej,
• Dynamika geoekosystemów strefy polarnej, 
• Turystyka osób nies³ysz¹cych.

Wydzia³ Nauk Geograficznych i Geologicznych

Dziekan prof. dr hab. in¿. Marek Marciniak
Collegium Geographicum
ul. Dziêgielowa 27, 61-680 Poznañ
tel.: 0-61 829 61 10; fax 061 829 62 81
mmarc@amu.edu.pl

Collegium Geologicum
ul. Maków Polnych 16
61 606 Poznañ
tel. 0-61 829 60 11
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

Kadrze naukowo-dydaktycznej i administracyjnej, praco-
witych studentach oraz zapleczu lokalowym i tech-
nicznym do prowadzenia dzia³alnoœci naukowej. Wydzi-

a³ zatrudnia grono bardzo dobrych, doœwiadczonych i odd-
anych Uniwersytetowi naukowców, nauczycieli akademickich,
bêd¹cych uznanymi specjalistami w zakresie politologii, sto-
sunków miêdzynarodowych, dziennikarstwa oraz komunikacji
spo³ecznej. Ponadto mamy du¿o otwartych na wiedzê i bardzo
aktywnych studentów. Mam nadziejê, ¿e ich kolejne inicjatywy
uatrakcyjni¹ prowadzone przez nas studia, co sprawi, ¿e liczba
kandydatów na WNPiD bêdzie z roku na rok coraz wiêksza. 

Niew¹tpliwie na nasz potencja³ sk³ada siê te¿ œwietnie
wyposa¿ony budynek. Dziêki temu mo¿emy w komfortowych
warunkach prowadziæ badania naukowe i dzia³alnoœæ dydak-
tyczn¹. 

Wykorzystam go do:

Umocnienia miejsca poznañskiej politologii w polskim 
i europejskim œrodowisku naukowym oraz do po-
szerzenia oferty dydaktycznej. Wa¿nym zadaniem jest

równie¿ troska o to, aby mury wydzia³u opuszczali absolwenci
dobrze przygotowani do znalezienia dla siebie miejsca na rynku
pracy. Mam nadziejê, ¿e dziêki wiedzy i umiejêtnoœciom zdoby-
tym w trakcie studiów bêd¹ oni w stanie dostosowaæ siê do
zmieniaj¹cych siê wymagañ tego rynku. 

Moje pierwsze kroki to:

Jestem w wyj¹tkowej sytuacji, poniewa¿ WNPiD dopiero
zaczyna swoj¹ historiê. Przede wszystkim bêdê musia³ zad-
baæ, aby poszczególne jednostki organizacyjne zaczê³y

sprawnie wype³niaæ swoje obowi¹zki. W pierwszej kolejnoœci
myœlê tutaj o Bibliotece Wydzia³owej i Dziekanacie. Kolejnym
krokiem o szczególnym znaczeniu bêdzie uzyskanie (w zasadzie
odzyskanie) uprawnieñ do nadawania stopni naukowych.

Wybrane tematy badawcze 
realizowane na Wydziale Nauk 
Politycznych i Dziennikarstwa:

• Bezpieczeñstwo zbiorowe we wspó³czesnym œwiecie 
(prof. zw. dr hab. M. Malendowski i zespó³),

• Totalitaryzm - wybrane problemy teorii i praktyki (prof. dr hab.
K. Robakowski i zespó³),

• Europa Œrodkowowschodnia w procesie globalizacji 
i integracji (prof. zw. dr hab. Z. Puœlecki i zespó³),

• Zadania edukacji politycznej w przezwyciê¿aniu wrogoœci 
i uprzedzeñ m³odzie¿y wobec innych narodowoœci 
w jednocz¹cej siê Europie (dr K. Borowczyk i dr D. Piontek
oraz zespó³),

• Europa XXI wieku - perspektywy i uwarunkowania rozwoju
(dr hab. T. Wallas i zespó³),

• Kultura polityczna w Polsce. Europejskie standardy a polska
rzeczywistoœæ (prof. zw. dr hab. M. Kosman),

• Zagro¿enia asymetryczne we wspó³czesnym œwiecie 
(prof. dr hab. S. Wojciechowski i zespó³).

Wydzia³ Nauk Politycznych i Dziennikarstwa

Dziekan dr hab. Tadeusz Wallas
ul. Umultowska 89a, 61-614 Poznañ
tel.: 061 829 65 10, 061 829 65 17; 
fax: 061 829 66 26
wallas@amu.edu.pl FO
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

G³ówn¹ si³¹ tego wydzia³u s¹ pracownicy. Jest to grupa
ponad trzystu osób, w tym wielu na znakomitym
poziomie naukowym i dydaktycznym i to zarówno w

grupie profesorów, jak i najm³odszych pracowników. Co roku
trafiaj¹ siê na tym wydziale autentyczne talenty naukowe.
K³opot, oczywiœcie, polega na tym, ¿eby znaleŸæ dla nich etaty. 

Wykorzystam go do:

Chcia³bym, aby te osoby, które z ró¿nych wzglêdów do tej
pory nie uczestniczy³y w takim stopniu, w jakim by
mog³y, w funkcjonowaniu wydzia³u, w³¹czy³y siê w to.

Dzia³alnoœæ badawcza i dydaktyczna na naszym wydziale ju¿
osi¹gnê³a wysoki poziom, ale potencja³ jest znacznie wiêkszy i
to w wymiarze nie tylko krajowym, ale miêdzynarodowym.
¯eby go lepiej wykorzystaæ, chcê m.in. powo³aæ dwie Komisje
Dziekañskie, które bêd¹ siê sk³ada³y z tych osób, na które
najbardziej liczê - Komisjê ds. promocji i rozwoju wydzia³u oraz
komisjê ds. kszta³cenia. To jest minimum. Choæ niektóre z tych
osób nie s¹ w Radzie Wydzia³u, chcê, ¿eby ju¿ od wrzeœnia
uczestniczy³y w jej spotkaniach i w³¹czy³y siê aktywnie w jej
prace.

Moje pierwsze kroki to:

Jednym z motywów, dla których zdecydowa³em siê kandy-
dowaæ na dziekana, jest te¿ chêæ zlikwidowania niedogod-
noœci w funkcjonowaniu kampusu WNS. Infrastruktura

wydzia³u jest bardzo przestarza³a - to taki - przypudrowany -
PRL, wiele rozwi¹zañ pamiêta czasy Gomu³ki. Kampus WNS-u
wymaga remontu kapitalnego, a na to potrzebne s¹ spore
œrodki. Liczê na pomoc nowych w³adz, które rozumiej¹, ¿e trze-
ba unowoczeœniæ ca³y Uniwersytet, a nie tylko niektóre kierun-
ki. Nie mo¿e byæ takich dysproporcji, jakbyœmy funkcjonowali
na dwóch ró¿nych uczelniach. Mamy nadziejê, ¿e wspólnie 
z w³adzami rektorskimi uda nam siê to zmieniæ. Wiele rzeczy
mo¿na poprawiæ, uporz¹dkowaæ w³asnymi si³ami. Problemem
Wydzia³u jest taka filozofia niemo¿noœci - „Nie da siê”, „Nie
mo¿na”, „A po co to robiæ”. Spróbujê to te¿ zmieniæ.

Badania:

Obszary badawcze s¹ w znacznej mierze zwi¹zane z
poszczególnymi kierunkami, specjalnoœciami, specjali-
zacjami. Kierunkiem unikatowym na naszym wydziale

jest kognitywistyka. Od wielu lat na dobrym poziomie
prowadzone s¹ te¿ badania z zakresu metodologii nauk
humanistycznych - swego czasu mówi³o siê nawet o szkole
poznañskiej w zakresie badañ nad kultur¹. Spore osi¹gniêcia
w tym zakresie ma m.in. Instytut Kulturoznawstwa i Instytut
Filozofii. Na pewno trzeba te badania rozwijaæ. Bardzo zyska³y
w ostatnich latach na znaczeniu badania interdyscyplinarne z
zakresu szeroko pojêtej humanistyki. Myœlê, ¿e struktura tego
wydzia³u wrêcz zachêca do ich prowadzenia w zespo³ach
sk³adaj¹cych siê z psychologów, socjologów, kulturoznawców
i filozofów. Wystarczy spojrzeæ na listê priorytetów unijnych -
preferowany jest w³aœnie ten typ badañ. Problemem do
rozwi¹zania jest wiêkszy udzia³ pracowników wydzia³u w
realizacji projektów unijnych. Wymaga to przygotowania
m.in. projektów wstêpnych. 

W ka¿dym z instytutów wydzia³u s¹ prowadzone na
wysokim poziomie kierunki badañ, np. w socjologii badania
nad transformacj¹ œwiadomoœci spo³ecznej, w filozofii nad filo-
zofi¹ nowo¿ytn¹, w kulturoznawstwie nad sztuk¹, w psy-
chologii nad profilaktyk¹. Przyk³ady te mo¿na oczywiœcie
mno¿yæ.  

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych

Dziekan, prof. zw. dr hab. Zbigniew Drozdowicz 
ul. Szamarzewskiego 89, 60-568  Poznañ
tel.: 061 829 22 51; 
fax 061 829 2102
drozd@amu.edu.plFO
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

Potencja³ Wydzia³u Neofilologii widzê w ci¹gle wzrastaj¹cej
liczbie kadry naukowej (ok. 480 nauczycieli akademic-
kich), która podnosi swoje kwalifikacje, o czym œwiadczy

wci¹¿ rosn¹ca liczba promocji doktorskich, habilitacyjnych i
przewodów na tytu³ naukowy profesora oraz szybkie tempo
awansu naukowego, bêd¹ce efektem odpowiedniej polityki
naukowej i kadrowej. Mocn¹ stron¹ wydzia³u jest te¿ bardzo
du¿a ró¿norodnoœæ badañ, czêsto o charakterze interdyscypli-
narnym i poszerzaj¹ce siê z ka¿dym rokiem spectrum kszta³ce-
nia. Wœród 33 specjalnoœci, które aktualnie oferuje wydzia³, na
szczególn¹ uwagê zas³uguj¹ unikatowe w skali kraju: rumu-
nistyka i filologia wietnamsko-tajska oraz wprowadzona od
tego roku filologia indonezyjsko-malajska. Od ubieg³ego roku
dzia³aj¹ te¿ indologia i hebraistyka, co pokazuje, i¿ wydzia³ ci¹-
gle dostosowuje plany i programy kszta³cenia i tematykê
badawcz¹ do potrzeb rynku.

Wykorzystam go do:

T en ogromny potencja³ zamierzam wykorzystaæ dla dal-
szego promowania mniej znanych u nas obszarów
jêzykowo-kulturowych oraz podejmowania nowych tema-

tów badawczych, w³¹czaj¹c pracowników naukowych, a tak¿e
studentów, doktorantów w jeszcze wiêksz¹ liczbê projektów
interdyscyplinarnych o zasiêgu krajowym i miêdzynarodowym.
Uwzglêdniaj¹c potrzeby rynku, zadbam tak¿e o urozmaicenie
oferty dydaktycznej zarówno je¿eli chodzi o treœæ, jak i formy
studiowania.

Moje pierwsze kroki to: 

Jestem realistk¹, a ró¿ne aspekty funkcjonowania uczelni
znam od dawna, zatem pierwszym moim krokiem bêdzie
analiza mo¿liwoœci finansowania podejmowanych wyzwañ

i Ÿróde³ pozyskiwania œrodków na tak ambitny program, który
wydzia³ sobie zak³ada. Osobnym problemem pozostaje ci¹g³e
remontowanie gmachu Collegium Novum i dostosowywanie
go do wymogów uczelni europejskich.

Badania

Ka¿da z 33 specjalnoœci na wydziale prowadzi bardzo
ró¿ne badania. Obecnie realizowanych jest oko³o 
165 tematów badawczych. Obejmuj¹ one badania 

z zakresu jêzykoznawstwa, literaturoznawstwa i kultury kraju
(krajów), w którym u¿ywa siê danego jêzyka. 

Prowadzone s¹ w nastêpuj¹cych
instytutach:

• Instytut Filologii Angielskiej

• Instytut Filologii Germañskiej

• Instytut Filologii Romañskiej

• Instytut Filologii Rosyjskiej 

• Instytut Jêzykoznawstwa

• Instytut Lingwistyki Stosowanej

• Katedra Skandynawistyki

• Katedra Studiów Azjatyckich

• Katedra Orientalistyki

• Katedra Ekokomunikacji

Ze wzglêdu na obszernoœæ programów realizowanych na
Wydziale Neofilologii, a równoczeœnie ograniczone tu miejsce
do tematyki, któr¹ zajmuje siê wydzia³, powracaæ bêdziemy w
kolejnych wydaniach „¯ycia Uniwersyteckiego”.

Wydzia³ Neofilologii

Dziekan prof. dr hab. Teresa Tomaszkiewicz
Al. Niepodleg³oœci 4, 61-874 Poznañ
tel.: 061 829 35 00, 061 829 36 40 ; fax 061 829 35 01
tomaszki@rejent.poznan.pl
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

Wielu aktywnych adiunktach przygotowuj¹cych siê do
habilitacji oraz w samodzielnych pracownikach
naukowo-dydaktycznych i artystycznych pracuj¹cych

nad monografiami lub dzie³ami sztuki. Si³a wydzia³u tkwi w
wyj¹tkowo dobrej wspó³pracy i ¿yczliwoœci w³adz samorz¹-
dowych miasta Kalisza, co uwidoczni³o siê w formie kolejnych
darowizn nieruchomoœci i zabezpieczeniu œrodków finan-
sowych na wykup mieszkañ dla nowych, samodzielnych pra-
cowników naukowo-dydaktycznych. Szybko postêpuje realiza-
cja najbardziej okaza³ej w Kaliszu inwestycji uniwersyteckiej.
Zakoñczony zosta³ gruntowny remont Domu Studenta. Pow-
sta³ parking na 250 stanowisk dla doje¿d¿aj¹cych. 

Wykorzystam go do:

Œcis³ej wspó³pracy z ró¿nymi podmiotami na terytorium
po³udniowej Wielkopolski, do szukania Ÿróde³
dodatkowego zasilania finansowego wydzia³u poprzez

granty, wspó³pracê z samorz¹dami i ró¿nymi podmiotami
spo³eczno-gospodarczymi, do metodycznej promocji studiów i
dorobku wydzia³u w spo³ecznoœciach regionu, do œcis³ej
wspó³pracy z innymi wydzia³ami uczelni. Zamyœlam tak¿e
pozyskaæ nowych samodzielnych pracowników naukowo-
dydaktycznych i artystycznych do pracy w Kaliszu oraz stwarzaæ
ró¿ne systemy zachêt do podejmowania prac badawczych
przez m³odszych pracowników wydzia³u.

Moje pierwsze kroki to: 

Wypracowanie planu rozwoju wydzia³u na kadencjê we
wszystkich obszarach wydzia³owej aktywnoœci. 

Programy: 
Specyfika wydzia³u powoduje, i¿ w dzia³alnoœci naukowej 
i artystycznej realizowane s¹ ró¿ne programy badawcze i
artystyczne. Do najciekawszych zapewne nale¿¹: 

• Miêdzykulturowy wymiar komunikacji idei w dziejach nauki, 
• Autonomia ucznia w nauce jêzyków obcych, 
• Sporo tematów z zakresu pedagogiki spo³ecznej,
• Komunikacja piœmienna i jej instytucje w rozwoju cywiliza-

cyjnym, 

• Alternatywne sposoby socjalizacji i transferu wiedzy, 
• W dzia³alnoœci artystycznej niew¹tpliwie przoduje muzyka

organowa, muzyka oratoryjna i kantatowa, sztuka w³ókna,
prace malarskie, ceramika artystyczna. 

Wybrane tematy badawcze realizowane na Wydziale 
Pedagogiczno-Artystycznym UAM w Kaliszu: 
• Autonomia ucznia w nauce jêzyków obcych (dr hab.

Miros³aw Pawlak), 
• Rozwijanie œwiadomoœci kulturowej na lekcjach jêzyka

obcego (dr Marek Derenowski), 
• Mowa: miêdzy produkcj¹ a recepcj¹ (dr Janusz Badio), 
• Miêdzykulturowy wymiar komunikacji idei w dziejach nauki

(prof. dr hab. Jaromir Jeszke), 
• Diversities of the common history - Modern history of Central

Europe and its teaching in the Visegrad 4 Countries (prof. dr
hab. Jaromir Jeszke i dr Micha³ Jarnecki), 

• Muzyka organowa Europy (prof. Andrzej Chorosiñski), 
• Twórczoœæ fortepianowa Alberto Ginastery (dr Adam Podskarbi), 
• Muzyka oratoryjna i kantatowa w aspekcie praktyki wyko-

nawczej (prof. dr hab. szt. Barbara Werner), 
• Liryka wokalna George`a Gershwina w aspekcie praktyki

wykonawczej (dr Izabela Je¿owska), 
• Miêdzynarodowe Sympozjum Sztuki W³ókna (prof. dr hab.

Ewa Poradowska-Werszler), 
• Akwatinta elementem porz¹dkuj¹cym transpozycjê obrazu

graficznego (dr Maciej GuŸniczak), 
• Problem lewej i prawej strony - relacja elementem porz¹dku-

j¹cym transpozycjê obrazu (mgr Kajetan Wiœniewski),
• Dydaktyka artystyczna - w stronê edukacji plastycznej 

(dr Anna Rospenk- Spycha³a),
• Zastosowanie teatroterapii w rehabilitacji m³odzie¿y upoœle-

dzonej umys³owo i osób doros³ych w podesz³ym wieku 
(dr Anita Stefañska), 

• Ewolucja ksi¹¿ki i biblioteki w rozwoju cywilizacyjnym (prof.
dr hab. Marian Walczak), 

• Przygotowanie nauczycieli do przewodzenia we wspó³czes-
nej szkole (prof. dr hab. Miros³aw Œmia³ek), 

• Poczucie osamotnienia m³odzie¿y szkolnej - charakterystyka
wybranych aspektów (mgr Justyna Szymañska), 

• Program fotografii ojczystej jako narzêdzie propagandy
pañstwowej w II RP i PRL-u (dr Maciej Szymanowicz), 

• Polityka dotycz¹ca to¿samoœci i „edutainment”: rozwój alter-
natywnych sposobów socjalizacji i transferu wiedzy (prof. dr
hab. Szymon Wróbel i mgr Bart³omiej Reszta).

Wydzia³ Pedagogiczno-Artystyczny UAM w Kaliszu

Dziekan prof. dr hab. Marian Walczak
ul. Nowy Œwiat 28-30, 62-800 Kalisz
mwalczak@amu.edu.pl

ul. Przemys³owa 1a, 62-800 Kalisz, e-mail: wpa@amu.edu.pl
tel.: 062 767 07 30, 062 767 07 31; fax: 062 764 57 21
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Potencja³ wydzia³u widzê w:

Wydzia³ Prawa i Administracji nale¿y do najwiêk-
szych wydzia³ów uczelni, a jego pracownicy
prowadz¹ badania w wielu kierunkach, uzyskuj¹c

znacz¹ce osi¹gniêcia w szeroko rozumianych dyscyplinach
dogmatycznych, a wiêc prawie materialnym i procesowym
w zakresie prawa administracyjnego, cywilnego i karnego, a
tak¿e prawa finansowego, gospodarczego oraz prawa
pracy. Wielkie osi¹gniêcia nale¿y odnotowaæ tak¿e w zakre-
sie teorii prawa, nauk historycznych oraz ekonomii, a tak¿e
badañ europeistycznych. Œwiadczy o tym czêste cytowanie
prac poznañskich profesorów w literaturze przedmiotu.
Wielu pracowników bierze nadto udzia³ w pracach takich
gremiów, jak Komisja Legislacyjna czy komisje kodyfikacyjne
przygotowuj¹ce nowe kodeksy, wielu jest tak¿e ekspertami
Sejmu i innych wa¿nych zespo³ów naukowych, zarówno
krajowych, jak i zagranicznych, pracuj¹cych nad nowymi
aktami prawnymi. Na podkreœlenie zas³uguje te¿ znaczny
wzrost liczby habilitacji, przygotowywanych przez bardzo
m³odych, tak¿e trzydziestokilkuletnich pracowników
naukowych. To jest wielki potencja³.

Wykorzystam go do:

Moim zadaniem jako dziekana jest przede wszystkim
u³atwianie rozwoju naukowego pracowników,
szczególnie tych m³odych, poprzez dostêp do

nowych technik badawczych oraz nowych metod dydakty-
cznych, aby zajêcia i wyk³ady by³y bardziej atrakcyjne. W zakre-
sie prac badawczych najwa¿niejszym zadaniem bêdzie
uzyskanie znacznie wiêkszej ni¿ do tej pory liczby grantów, tak,
¿eby te œrodki finansowe mog³y zdynamizowaæ proces badaw-
czy. I wreszcie kwestia publikacji. Chodzi o bardziej
równomiern¹ aktywnoœæ w ramach poszczególnych katedr, co
przysparza punktów okreœlaj¹cych rangê wydzia³u i w tej
mierze musimy uzyskaæ dalszy postêp.

Moje pierwsze kroki to:

Wzasadzie ju¿ podj¹³em pierwsze, najwa¿niejsze dzia-
³ania jako dziekan. Dotycz¹ one budowy nowego
gmachu wydzia³u, poniewa¿ nie ulega w¹tpliwoœci,

¿e takie s¹ oczekiwania naszej spo³ecznoœci. Chodzi o to, ¿eby
jak najszybciej podj¹æ budowê, a jak bêdzie ju¿ rozpoczêta,
d¹¿yæ systematycznie do jej kontynuacji i zakoñczenia w per-
spektywie kilku lat. 

Badania realizowane na Wydziale
Prawa i Administracji:

Pracownicy WPiA UAM realizuj¹ liczne projekty badawcze
w ramach grantów, które obejmuj¹: w ramach prawa
administracyjnego w szczególnoœci zagadnienia prawa

energetycznego, problemów finansowania zadañ jednostek
samorz¹du terytorialnego, odpowiedzialnoœci w administracji,
praw pacjenta; w ramach postêpowania administracyjnego:
zagadnienia egzekucyjne w administracji i dzia³alnoœæ 
uchwa³odawcza NSA; w ramach prawa cywilnego: transfer
technologii w œwietle wspólnotowego prawa konkurencji,
ochrona praw do nadañ programów, odpowiedzialnoœæ
odszkodowawcza za emitentów akcji oraz niewa¿noœæ czyn-
noœci prawnej; w ramach prawa finansowego: miêdzynaro-
dowa wspó³praca organów podatkowych oraz aspekty
prawne funkcjonowania rynku finansowego UE; w ramach
prawa gospodarczego publicznego: œwiadczenie us³ug przez
podmioty wspólnotowe w Polsce oraz badania procesów pry-
watyzacyjnych i komercjalizacyjnych, a tak¿e polityka regional-
na UE; w ramach prawa karnego: europejska polityka karna,
AIDS a prawo karne, przestêpstwa finansowe, odpowiedzial-
noœæ karna cudzoziemców oraz struktury normy prawa
karnego i prawo karne wykonawcze; w ramach prawa pracy:
problem ochronnej funkcji prawa pracy oraz praw pracow-
niczych; w ramach dyscyplin prawno-historycznych: rzymskie
pojêcie rzeczy niematerialnej, biografie wa¿nych postaci, refor-
ma rolna, szkolnictwo wy¿sze w II RP, postulaty ustrojowe
Rz¹du RP na wychodŸstwie, dzieje naszego wydzia³u w II RP,
prawo o szkolnictwie wy¿szym, prawo wyznaniowe i koœ-
cielne, stosunki pañstwo - Koœció³ w PRL-u, orzecznictwo SN w
USA w sprawach wyznaniowych, urzêdnicy i urzêdy doby
póŸnego antyku, prawo medyczne, a tak¿e plebiscyty i refe-
renda; w ramach filozofii prawa: nowelizacja jako sposób zmiany
prawa, zasady orzecznicze Trybuna³u Konstytucyjnego oraz
etyka prawa, ³ad spo³eczny i sprawiedliwoœæ.

Wydzia³ Prawa i Administracji

Dziekan prof. dr hab. Tomasz Soko³owski
Collegium Iuridicum
ul. Œw. Marcin 90, 61-809 Poznañ
tel.: 061 829 42 84; fax 061 829 41 00
dziekanprawo@amu.edu.pl FO
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Potencja³ wydzia³u widzê w: 

Na Wydziale Studiów Edukacyjnych pracuje umoty-
wowana i doskonale przygotowana kadra naukowo-
dydaktyczna, a studenci s¹ pe³ni entuzjazmu, a tak¿e

zorientowani na realizacjê potrzeb spo³ecznych. To w³aœnie
tworzy „kapita³”, który trzeba wykorzystaæ. 

Wykorzystam go do:

Chcia³bym podnieœæ presti¿ studiów na WSE oraz utrzy-
maæ pozycjê wydzia³u w czo³ówce najlepszych tego typu
jednostek w Polsce. Posiadany potencja³ wykorzystam

równie¿ do optymalizacji procesu dydaktycznego oraz zwiêk-
szenia jakoœci badañ naukowych.

Moje pierwsze kroki to: 

Przede wszystkim bêdzie to spokojna kontynuacja dzia³añ
poprzedników. Bez wiêkszych, zasadniczych zmian. 

Wybrane tematy badawcze 
realizowane na Wydziale Studiów
Edukacyjnych:

• Metodologiczne i aksjologiczne problemy wspó³czesnych
nauk o edukacji, 

• Spo³eczne funkcje edukacji i szkolnictwa. Edukacja a procesy
selekcji i stratyfikacji, 

• Profilaktyka i readaptacje nieletnich. Patologie spo³eczne,
• G³ówne problemy edukacji wczesnoszkolnej oraz pedagogiki

opiekuñczo-wychowawczej, 
• Funkcjonowanie spo³eczeñstwa obywatelskiego 

i spo³eczeñstwa opartego na wiedzy, 
• To¿samoœæ m³odzie¿y wspó³czesnej i jej sytuacja spo³eczna, 
• Transformacja edukacji polskiej (na tle trendów miêdzynaro-

dowych),
• Dzieci niepe³nosprawne i ich funkcjonowanie w rodzinie 

i spo³eczeñstwie. 

Wydzia³ Studiów Edukacyjnych

Dziekan prof. dr hab. Zbyszko Melosik
ul. Szamarzewskiego 89, 60-568 Poznañ
tel.: 061 829 23 31; fax 061 829 21 11
zbymel@amu.edu.pl
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Potencja³ mojego wydzia³u widzê w: 

Samej jego specyfice, w jego kadrze i studentach. Teologia
zajmuje siê integrowaniem wiedzy i wiary, tych dwóch
dróg, które prowadz¹ odwiecznie cz³owieka do prawdy.

Wydzia³ zajmuje siê implikacjami etycznymi i moralnymi nauki,
kszta³ceniem inteligencji katolickiej i wespó³ z innymi wydzia³a-
mi wspó³tworzeniem chrzeœcijañskiej kultury. Pog³êbia wiedzê
Koœcio³a - pog³êbia wiedze kap³anów, kszta³tuje ich i tak jak kate-
chetów uczy komunikacji ze wspó³czesnym œwiatem. W kadrze
mamy osoby znacz¹ce w œwiecie nauki katolickiej, wieloma 
z nich mo¿emy siê poszczyciæ. Mamy bardzo siln¹ biblistykê, 
z której wyrós³ unikatowy cykl Verba Sacra. Jest mocna patrysty-
ka, odkrywaj¹ca aktualnoœæ nauk Ojców Koœcio³a. Jest licz¹ca
siê teologia moralna i katolicka nauka spo³eczna - dzia³a Cen-
trum Etyki pod egid¹ ks. prof. Paw³a Bortkiewicza, specjalizu-
j¹cego siê w myœli Jana Paw³a II. Jest wiod¹ca w Polsce kate-
chetyka - od XIX wieku Wielkopolska nadaje jej ton. Opracowu-
jemy nowoczesne podrêczniki szkolne, a teraz pracujemy nad
bardzo aktualnym tematem ocen z religii w szkole. Zaczyna
bardzo dobrze rozwijaæ siê dzia³ historii Koœcio³a. Nasza si³¹ s¹
tak¿e studenci - do nas przychodzi m³odzie¿ zaanga¿owana,
poszukuj¹ca wartoœci, czego wyraz daje nie tylko w nauce, ale
i w piêknych wolontariatach i s³u¿bie  innym.

Wykorzystam go do:

Nasz potencja³ wykorzystujemy do tego, by kszta³ciæ ludzi
przydatnych innym, a wiêc m¹drych kap³anów, kate-
chetów, którzy nie tylko ucz¹ w szko³ach, ale s¹ zatrud-

niani tak¿e w oœrodkach pomocy spo³ecznej czy oœrodkach
opieki nad dzieæmi. Uczymy komunikacji spo³ecznej, prawa
rodzinnego, tak¿e europejskiego, a wiêc nasi absolwenci mog¹
s³u¿yæ wiedz¹ we wszystkich systemach opieki.

Moje pierwsze kroki to: 

Wspólna narada ze wszystkimi pracownikami, ¿eby
przemyœleæ, co jeszcze mo¿na zrobiæ dla rozwoju
wydzia³u. A praktycznie - zaczynamy od

koniecznego remontu, a przygotowujemy siê do modernizacji
budynku, tak, aby by³ godny Uniwersytetu i Koœcio³a, bo
niezwykle skromne warunki, w jakich pracujemy, zaczynaj¹ byæ
ra¿¹ce.  

Wydzia³ Teologiczny

Dziekan ks. prof. dr hab. Jan Szpet
ul. Wie¿owa 2/4, 61-111 Poznañ
tel. 61 829 39 92; fax 061 851 97 35
szpet@amu.edu.pl
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• sale wyk³adowe - 260, 150, 70 i 30 miejsc,
• pracownie komputerowe,
• sale æwiczeniowo-laboratoryjne,
• pomieszczenia dla pracowników naukowych,
• pomieszczenia dyrekcji i Dziekanatu Kolegium,
• Biblioteka Kolegium.

Obiekty zosta³y zlokalizowane na terenie dzia³ek o powierzchni
13,6 ha po³o¿onych w Pile przy ul. Ko³obrzeskiej, zakupionych
przez UAM od Agencji Mienia Wojskowego.

W wyniku rozstrzygniêtego konkursu architektonicznego opra-
cowanie pe³nobran¿owego projektu budowlanego wykona³a Pra-
cownia Architektoniczna 1997 Sp. z o.o.

W publicznym przetargu nieograniczonym wykonanie prac
powierzono nastêpuj¹cym firmom:
• PEKABUD MORASKO - POZNAÑ - bran¿a budowlana
• LINK Sp. z o.o. - POZNAÑ - bran¿a elektryczna i teletechniczna
• MERCURY ENGINEERING POLSKA Sp. z o.o.- bran¿a sanitarna.

Wartoœæ umowna po przetargu wnosi 45,1 mln z³, z czego 
40 mln sfinansowane zostanie z uchwalonego Ustaw¹ z dnia
22.07.2004 roku programu wieloletniego pt. „Uniwersytet im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu 2004-2011” oraz 5,1 mln z³ 
ze œrodków w³asnych uczelni.

W dalszych planach jest budowa domów studenckich, sto³ówki
i sali sportowej.

Otwarcie Kolegium przewidywane jest w II kwartale 2010 roku.

Kolegium UAM w Pile
Rozpoczêta tego lata budowa obejmuje budynek dydaktyczny o powierzchni 5892,6 m2

i kubaturze 32180 m3 oraz uzbrojenie terenu. W sk³ad budynku dydaktycznego wchodz¹:
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